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Gospodarczy Bank Spółdzielczy 
Międzyrzecz 

Załóż lokatę i wygra 
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Promocyjna lokata 6 miesięcz 
o wysokim oprocentowaniu. 

5, 7 o/o 
Zapraszamy do naszych placówek. 
Międzyrzecz ul. Waszkewicza 24 (095) 742 80 
Biedzew ul. Rynek 4 (095) 7 42 80 
Przytoczna ul. Główna 44 (095) 749 40 
Trzciel ul. A. Czerwonej 38 (095) 742 80 
Zbąszynek ul. Topolowa 24 (068) 384 94 

VVVVVV.GBSMIED.ZVR.ZEC.Z.PL 



Nr 2 (216) KURIER MIĘDZVRZECKI Str. 3 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 
10. 
11. 
12. 
13. 
14. 
15. 
16. 
17. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 
10. 
11. 
12. 
13. 
14. 
15. 
16. 
17. 
18. 

IJRODZlENIA 
Jakub Kurzyński s. Sławomira i Dagma 
Marcel Pazgan s. Jana i Katarzyny 
Marcel Mikłuszka s. Bartosza i Aurelii 
Szymon Seweryn Kozłowski s. Mariusza i Katarzyny 
Gabriel Błauciak s. Władysława i Magdaleny 
Aleksandra Kubiak c. Andrzeja i Moniki 
Jago da Ewelina Bajer c. Tomasza i Eweliny 
Marcin Krystian Kiełbik s. Andrzeja i Ewy 
Adam Okińczyc s. Jarosława i Moniki 
Julia Teresa Kowalska c. Waldemara i Izabeli 
Wiktoria Zofia Kiczkajło c. Sebastiana i Zofii 
Dominik Krystian Fabiański s. Krystiana i Wiolety 
Lena Renata Błaszczyk c. Tomasza i Eweliny 
Marcin Lędziński s. Józefa i Marleny 
Wiktoria J ózwiak c. Andrzeja i Joanny 
Sara Ewa W ołczecka c. Adriana i Anny 
Wiktoria Najłowicz c. Adama i Justyny 

Zygmu~~~ :am. Międzyrzecz ur. 1955' 
Kazimierz Rosiak zam. Międzyrzecz ur. 1926 r. 
Bronisława Kozak zam. Międzyrzecz ur. 1924 r. 
Rozalia Animucka zam. Św. Wojciech ur. 1924 r. 
Mieczysław Pławsiuk zam. Międzyrzecz ur. 1930 r. 
Irena Dziędzielewicz zam. Kęszyca Leśna ur. 1924 r. 
Katarzyna Byk zam. Kursko ur. 1944 r. 
Jacek Kopiściański zam. Gorzyca ur. 1969 r. 
Lucjan Kuźmicz zam. Międzyrzecz ur. 1931 r. 
Krystyna Czajkowska zam. Międzyrzecz ur. 1957 r. 
Janina Parys zam. Międzyrzecz ur. 1920 r. 
Ryszard Szymczak zam. Międzyrzecz ur. 1936 r. 

Zygmunt Kominkiewicz zam. Międzyrzecz ur. 1961 r. 
Henryka Słowińska zam. Międzyrzeczu ur. 1933 r. 
Andrzej Drogosz zam. Międzyrzecz ur. 1959 r. 
Zofia Pacewicz zam. Międzyrzecz ur. 1917 r. 
Waldemar Rutkowski zam. Międzyrzecz ur. 1958 r. 
Barbara Tratowska zam. Międzyrzecz ur. 1958 r. 

be2:oo:śre,dni ~o~takt e-mail..pod adn~sem: ku
tęl~foniczny .ppd numerami: .(Q95) 741 

~~qą środę w g~dzinach .. ~d l 0:0.0 

, '-"' ·•unu<Wimuszeni jesteśmywerYfikO~ 
~rhrłinłńur co'jest zgodne z prawem praso-

Międzyrzecki Ośrodek Kultury 
zaprasza dzieci na FERIE ZIMOWE 
16 luty 2009 /poniedziałek/ godz. 10.00- 13.00: Bi
blioteka, Oddział dla dzieci. Spotkanie w bibliotece- "Ku
kuryku na ręczniku"- zajęcia połączone z edukacją 
17 luty 2009 /wtorek/ godz. 10.00- 13.00: Biblioteka, Oddział dla dzie
ci. "Bajki mojego dzieciństwa" - głośne czytanie bajek 
18 luty 2009 /środa/ godz. 10.00-13.00: Biblioteka, Oddział dla dzieci 
Zajęcia biblioteczne- "Czytamy wśród dzikich żwierząt" 
19 luty 2009 /czwartek/ godz. 10.00- 13.00: Biblioteka, 
dzieci. "Podróż po legendach i podaniach" -literacka 
20 luty 2009 /piątek/ godz. 08.00-16.00: Biblioteka, 
Wycieczka do Gorzowa. W programie m.in.: 
jewódzkiej i seans kinowy 
23 luty 2009 /poniedziałek/ godz. 11.00-1 
zycznego. Warsztaty plastyczne 
24 luty 2009 /wtorek/ godz. 11. 
nego. Warsztaty plastyczne 
25 luty 2009 /środa/ 
go. Warsztaty olastvczn 
26 luty 

godz. 19.00-9.00. Biblioteka, Od
z baśniami"- dla dzieci w wieku 8-13 lat, 

02.2008 r. 

095 7411802 

MUZEUM W MIĘDZYRZECZU 
Od stycznia do marca 2009 w Muzeum prowadzone będą 

prace remontowe (również na ekspozycji stałej). 
W związku z powyższym, prosimy organizatorów wycieczek oraz 

osoby i21dywidualne o kontakt telefoniczny w celu sprawdzenie czy 
ekspozycja jest w danej chwili dostępna do zwiedzania. 
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Areszt Śledczy w Międzyrzeczu 
przeznaczony jest dla mężczyzn i 
podlega Okręgowemu Inspektora
towi Służby Więziennej w Szczeci
nie. Znajduje się na terenie woje
wództwa łubuskiego i obsługuje 
sądy i prokuratury w Międzyrze
czu, Sulęcinie i Słubicach. Pojem
ność na dzień 31.12.2008 roku wy
nosi 143 miejsca w 43 celach. 

W obecnej formie areszt istnieje 
od1951roku,do1967rokujednos~ 
ka funkcjonowała jako Więzienie w 
Międzyrzeczu, a od 1968 roku pod 
o hecną nazwą. 

W skład obiektu wchodzą: budy
nek penitencjarny III kondygnacyj
ny, jednobryłowy, wybudowany w 
latach 80-tych XIX wieku oraz III 
kondygnacyjny budynek admini
stracyjny z tego samego okresu, 
użytkowany wspólnie z Sądem Re
jonowym w Międzyrzeczu,. Całość 
kompleksu, z uwagi na specyficzną 
architekturę oraz walory historycz
ne objęty jest tzw. "Białą Kartą". 

Do lipca 2008 roku w jednostce 
zatrudnionych było 88 funkcjona
riuszy Służby Więziennej, jednak w 
związku z trwającą od początku 
2008 roku budową nowego budyn
ku penitencjarnego, skutkującą 
zwiększeniem nominalnej pojem
ności ze 143 miejsc do 401 miejsc, 
czyli o 258 nowych miejsc zakwa
terowania, stan zatrudnienia na 
dzień 01.01.2009 roku wynosi 135 

funkcjonariuszy Służby Więziennej. 
W nowym budynku penitencjar

nym przygotowane są cele miesz
kalne w przeważającej większości 
dla czterech osadzonych, przygoto
wana jest także cela dla osób nie
pełnosprawnych oraz cztery cele 
izolacyjne. Dla porównania w do
tychczasowym budynku większość 
cel była wieloosobowych, nominal
nie nawet dla dwunastu osadzo
nych. Wszystkie cele wyposażone 
będą w kompletny węzeł sanitarny. 

Mimo faktu iż budynek peniten
cjarny został ukończony pod wzglę
dem formalnym, z uwagi na zabez
pieczenie niezbędnego zaplecza 
gospodarczo-technicznego, a także 
w celu prawidłowej organizacji pra
cy w jednostce, w chwili obecnej 
trwają dalsze prace budowlane. Na 
terenie jednostki powstają dwa ko
lejne budynki, w których znajdować 
się będą m. in. sale widzeń, dla tak 
dużej grupy osadzonych, pomiesz
czenia gospodarcze, wartownia, 
szatnie, pralnia, garaże, remiza 
ppoż. oraz inne pomieszczenia tech
niczne, umożliwiające prawidłowe 
funkcjonowanie jednostki. 

W nowopowstałej wartowni znaj
dować się będzie tzw. sterownia 
ruchem, która umożliwi bezpośred
nią i dokładna kontrolę ruchu osa
dzonych po terenie jednostki, a 
dzięki wdrażanej inwestycji możli
we jest dokonanie wielu prac tech-

& Pani M~i Czuczko 
wyrazy szczerego współczucia 

z powodu śmierci MAMY 
składa 

Dyrekcja oraz Pracownicy 
Gimnazjum nr l w Międzyrzeczu 

niczoo-ochronnych z zakresu infor
matyki i łączności , których wyko
nanie dotychczas, z uwagi na stan 
obecnej infrastruktury był niemoż
liwy. 

Niezbędne są również pomiesz
czenia techniczno-socjalne, dla tak 
dużej liczby funkcjonariuszy, któ
rzy w czasie służby i przygotowa
nia się do niej obecnie rozmieszcze
ni są w szatni przeznaczonej dla 80 
funkcjonariuszy. 

N a uwagę zasługuje również 
fakt, iż mimo ww. prac budowla
nych modernizacji ulega także całe 
podpiwnicznie budynku admini
stracyjnego, w którym znajdowała 
się kuchnia i kotłownia. Po zmianie 
systemu grzewczego z opału kok
sowo-węglowego na gaz ziemny, 
zagospodarowane w ten sposób 
pomieszczenia stały się nowocze
snym i spełniającym wszelkie nor-

my sanitamo-techniczne 
czem magazynowym kuchni. 

Cały kompleks po ukończ 
obecnie trwających prac i 
moncie starego budynku pe 
cjarnego, będzie z jednej 
nowoczesnym obiektem dla o 
pozbawionych wolności i hrnli"7'".,.. 

wo aresztowanych, a d 
ny jednym z większych 
pracy w rejonie Międzyrzecza 
bardzo dobrze rozwiniętym 
czem socjalnym, kreującym 
wysoki standard pracy. 

Rozpoczęcie inwestycji n 
w grudniu 2007 roku, a p 
dowlane rozpoczęły się n 
ku roku 2008. Szacowany 
westycji wyniósł ok. 14 mln 

Z poważaniem: 
Dyrektor Aresztu Śle 

Wspomóżcie 
utalentowaną młodzie 

Stowarzyszenie- Wspieramy Młode Talenty składa serdeczne 
kowania wszystkim, którzy w roku 2008 przekazali na nasze konto l 
datku od swoich dochodów. W 2008 roku 58 uczestników i studentów 
mało stypendia, dzięki którym mogę pielęgnować i rozwijać swoje 
oraz realizować życiowe marzenia. Apelujemy o otwarcie serc dla 
dzieży uzdolnionej, a niezbyt zamożnej i przekazanie w 2009 roku 1% 
datku od dochodów na rzecz Stowarzyszenia WMT. 

A oto nr KRS 0000105271 i nazwa Stowarzyszenia: 
"Lubuskie Stowarzyszenie Pornocy Szkole - Wspieramy 

Talenty" 
W imieniu wolontariuszy i przyszłych stypendystów wszystkim d 

com z góry dziękuję z całego serca. 
Nie zapomnij! Pamiętaj, że możesz przekazać nam l% po,da'llll 

dochodowego! 
Zarząd Stowarzyszenia Wspieramy Młode 
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2009 opublikowanego w styczniowym wydaniu Kuriera 

Międzyrzeckiego wyjaśniamy. 

Dochody budżetu Gminy na rok 2~09 sen u w Międzyrzeczu w kwocie 1.455.000 
przyjęto w kwocie 54.834.344 zł, natomiast zł oraz na budowę boisk wielofunkcyjnych 
wydatki określono na kwotę 69.685.850 w ramach programu Moje boisko - Orlik 
zł . T ak więc deficyt budżetowy na 200.9 2012 w kwocie 666.000 zł. 
rok założono w kwocie 14.851.506 zł , kto- Jesteśmy również na liście rankingowej 
ry zost-anie pokryty przychodami .Po: Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Admi-
chodzącymi z zaciąganych kredytow 1 nistracji, która potwierdza pozyskanie środ -
pożyczek. . kówfinansowych - kwota 1.290.000 zł-

Jednocześnie prostujemy błędnie poda- na przebudowę ul. Słowackiego i Mickie-
ne w artykule kwoty, dotyczące wydatków wicza w Międzyrzeczu. Inwestycja ta za-
takich jak: stanie zakończona jeszcze w bieżącym 

- szkolenie w zakresie gry w piłkę sial- roku . 
kową dzieci, młodzieży i dorosłych z Ad. 4. 
terenu gminy Międzyrzecz - przezna- Zgodnie z uchwalą Nr 11/16/2002 Rady 
czona w budżecie kwota 600.000 zł , Miejskiej w Międzyrzeczu z dnia 12 grud-

-szkolenie w zakresie gry w piłkę nożną ni a 2002 r. w sprawie stawek opłaty miej-
dzieci, młodzieży i dorosłych z terenu scowej, zwolnień oraz inkasa tej opłaty 
gminy Międzyrzecz - przeznaczona stawki opłaty miejscowej pobierane są za 
kwota 400.000 zł, a z terenów wiej- każdy dzień pobytu czasowego powyżej 
skich-przeznaczona kwota 90.000 zł. doby w celach wypoczynkowych, szkole-

Ponadto w ramach Referatu Promocji niowych lub turystycznych w miejscowości 
ospodarczej przewidziano środki w kwo- Głębokie: 
i e 29.000 zł na organizację imprez spor- a) od osób fizycznych - 1,1 O zł, 
owych i artystycznych, z których to środ- b) od uczącej się młodzieży, studentów, 
ów będą finansowane zadania typu ob- żołnierzy służby zasadniczej, emery-
hody rocznicowe i inne. tów i rencistów - 0,55 zł. Z opłaty 
Odnośnie postawionych pytań: zwalnia się dzieci w wieku do 141at 
Ad. 1. włącznie. 
Zmniejszenie wartości majątku w przy- Ad. 5. 

adku MOSiW dotyczy zdjęcia z ewidencji W dziale Kultura Fizyczna i Sport pod 
ajątku m. in . Restauracji na palach Głę- nazwą paragrafu "dofinansowanie kosztów 

okie 11 oraz Hangaru Głębokie 11 , które realizacji inwestycji i zakupów inwestycyj-
ostały zbyte przez gminę w trybie prze- nych jednostek sektora finansów publicz

Zmniejszenie wartości majątku MOK 
atyczy likwidacji zużytych środków trwa
ch w wyniku przeprowadzonej inwenta
zacji. 
Ad. 3. 
Wnioskrpomocowe do Unii Europejskiej 

pracowują pracownicy Referatu Pozyski
ania Środków Pornocowych i Zamówień 
ublicznych. 

Gmina Międzyrzecz zawarła porozumie
je ze Starostwem Powiatowym, w ramach 
órego Starostwo jako lider złożyło wnio
k w roku 2008 w imieniu swoim i gminy 
iędzyrzecz na dofinansowanie remontu 

udynku Gimnazjum nr 1 i Liceum Ogól
kształcącego w Międzyrzeczu. 
W roku 2008 nie zoś ały ogłoszone na
ry na pozyskanie środków pomocowych 
ramach priorytetów, na które mamy przy
towane dokumentacje techniczne i na 
dania, które sa w budżecie. 
Pozyskano więc tylko środki finansowe 

a zadania bieżące realizowane przez jed
stki oświatowe i OPS. 
W br. gmina będzie starała się pozyskać 
ramach LRPO środki na dofinansowa

ie remontu i rozbudowę MOK oraz budo
ę basenu w Międzyrzeczu. W ramach 
rogramu Rozwoju Obszarów Wiejskich 
ladane będą wnioski na budowę centrum 
kreacyjno-sportowego w Gorzycy oraz 
ud?wę kanalizacji sanitarnej z miejscowo
i Swięty Wojciech do Gorzycy. 
Nadmienić można, iż pomimo faktu, że 

mina nie zdobyła żadnych środków po
o~owych w 2008 roku, to pochwalić się 
ozemy uzyskaniem dofinansowania ze 

rodków budżetu państwa na budowę ba-

nych" ujęte zostały środki, jakie gmina 
otrzyma w roku 2009 z funduszu Rozwoju 
Kultury Fizycznej na dofinansowanie bu
dowy pływalni miejskiej. 

Ad. 6. 
Miasto nie udzielało poręczenia klubo

wi siatkarskiemu Orzeł na zaciągany przez 
nich kredyt. 

Ad. 7. 
W ramach środków przeznaczonych na 

działalność OSP na zakup samochodu 
pożarniczego przyznano 180.000 zł, a 
otrzyma go jednostka OSP w Pieskach. 

Ad. 8. 
Fakt występowania dwóch kwot na do

posażenie placów zabaw w gminie Między
rzecz wynika ze źródeł ich finansowania. 
70.000 - są to środki własne, a 30.000 zł
środki własne pochodzące z opłat za ze
zwolenie na sprzedaż alkoholu ujęte w 
Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwią
zywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomani Gminy Mię
dzyrzecz w roku 2009. 

Ad. 9. 
Budżet opracowywany jest z uwzględ

nieniem przepisów dotyczących klasyfika
cji budżetowej . Zgodnie z nią, zarówno 
dochody, jak i wydatki, ustalane są w dzia
łach , rozdziałach i paragrafach. W każdym 
więc zadaniu może występować wiele pa
ragrafów klasyfikujących odpowiednio 
dane wydatki. Pozycja zakup usług pozo
stałych obejmuje m. in . takie wydatki, jak: 
usługi związane z utrzymaniem porządku, 
zieleni, utrzymaniem dróg, usługi poczto
we, drukarskie itp. 

Ad. 10. 
Zgodnie z zapisami w uchwale Rady 

Miejskiej w Międzyrzeczu kwota 20.000 zł 

dotyczy stypendiów dla uczniów szczegól
nie uzdolnionych, które będą przydzielane 
na podstawie Uchwały Nr XXIV/171/08 
Rady Miejskiej w Międzyrzeczu z dnia 27 
listopada 2008 roku. 

Natomiast kwota 210.000 zł wiąże się z 
ustawowym zadaniem realizowanym przez 
gminę w zakresie pomocy materialnej dla 
uczniów z rodzin o najniższych dochodach. 

Ad. 11. 
Na dostęp do internetu dla placówek 

oświatowych w gminie Międzyrzecz w bu
dżecie na 2009 rok zabezpieczono kwotę 
32.800 zł , natomiast dla OPS, w skład któ
rego wchodzi Środowiskowy Dom Pomo
cy, przeznaczono łącznie kwotę 4.200 zł. 
Opłaty za internetzależne są od zawartych 
umów z operatorem. 

Ad. 12. 
Zgodnie z odpowiedzią uzyskaną z 

MOSiW informujemy: 
Hala Widowiskowo-Sportowa: 
· pomieszczenia hotelowo-gastrono

miczne - dzierżawca : Agencja Usłu
gowa "Duet". 

· Gabinet stomatologiczny - dzierżaw
ca: Pani Halina Marcela, 

· Solarium- dzierżawca- Pan Zbigniew 
Radwański. 

Międzyrzecki Rejon Umocniony w Pnie
wie: 

· pomieszczenia gastronomiczne -
dzierżawca: Agencja Promocji i Roz
woju, Pan Tomasz Perka. 

Ww. najemcy dzierżawią, ponosząc 
koszty dzierżawy pomieszczeń, w wyniku 
pisemnego przetargu zgodnie z obowiązu
jącymi przepisami o gospodarowaniu nie
ruchomościami. 

Str. 5 

W Ośrodku Wypoczynkowym "Głębo
kie" prowadzona jest usługa turystyczna 
właścicieli domków letniskowych na grun
cie własności Gminy M iędzyrzecz. 

Ad. 13. 
Na konserwację zabytków w budżecie 

gminy na rok 2009 przewidziano kwotę 
200.000 zł , a jej podział na poszczególne 
zadania nastąpi zgodnie z procedurą usta
loną w tym zakresie podczas kwietniowej 
sesji Rady Miejskiej w Międzyrzeczu . 

Ad. 14. 
Na drogi osiedlowe w Bobowieku gmi

na zaciąg nęła kredyt w latach 2007-2008 
w wysokości łącznej 1.200.000 w Banku 
Ochrony Środowiska, z Europejskiego Fun
duszu Rozwoju Wsi Polskiej oraz Europej
skiego Banku Inwestycyjnego. 

Ad. 15. 
Wykonawcą robót budowlanych w ho

telu pielęgniarskim w Obrzycach był Zakład 
Ogólnobudowlany Mieczysław i Andrzej 
Rywak. Protokół odbioru końcowego i prze
kazania obiektu do eksploatacji podpisali 
przedstawiciele Gminy, MTBS, wykonaw
cy i inspektorzy nadzoru. Wartość wyko
nanych robót budowlanych wyniosła 

335.713,60 zł brutto, natomiast koszt cał
kowity zadania wraz z opracowaniem do
kumentacji projektowej i nadzorem inwe
storskim wyniósł370.997, 88 zł. 

W dniu 18 grudnia 2008 roku dokona
no przeglądu technicznego budynku i lo
kali. Stwierdzone usterki zostaną usunięte 
w ramach gwarancji udzielonej przez wy
konawcę robót. 

Anna Chudzińska 
Inspektor ds. promocji gminy i 

kontaktów z mediami 
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Przed nami kolejny rok reali
zacji zadań związanych z prze
ciwdziałaniem alkoholizmowi i 
narkomanii. Rada Miejska pod
jęła stosowną uchwałę, zatwier
dzając Program tych działań dla 
Gminy Międzyrzecz na rok 
2009. Zadania ujęte w Progra
mie, są finansowane ze środków 
własnych gminy, które stanowią 
wpływ z tytułu wydawania ze
zwoleń na sprzedaż napojów al
koholowych. 

W Programie znalazły się za
dania, które od lat stanowią waż
ny czynnik profilaktyki m. in.: 
działalność punktów konsulta
cyjnych, świetlic wsparcia dzien
nego dla dzieci i młodzieży, pro
gramy edukacyjne dla dzieci i 
dorosłych, szkolenia terapeutów 
i instruktorów terapii, wsparcie 
szkolnych programów profilak
tyki, doposażenie placów zabaw, 
wsparcie instytucji pokrewnych 
w działaniu. Wszystkie te zada
nia są rekomendowane przez 
Państwową Agencję Rozwiązy
wania Problemów Alkoholo
wych (P ARP A). 
Ważnym zadaniem przewi

dzianym do realizacji w roku bie
żącym jest utworzenie Zespołu 
Poradni Profilaktycznych przez 
Samodzielny Publiczny Szpital 
dla Nerwowo i Psychicznie Cho
rych w Obrzycach. Szpital ma 
otrzymać środki finansowe na 
świadczenie usług medycznych 
w Zespole Poradni z Narodowe
go Funduszu Zdrowia w ramach 
kontraktu. Pomysł utworzenia 
Zespołu Poradni Profilaktycz
nych zrodził się podczas roz
mów z Kierownikiem Całodobo
wego Oddziału Terapii Uzależ
nienia od Alkoholu, Panią Zofią 
Klimczuk, która widzi koniecz
ność centralizacji działań profi
laktycznych i terapeutycznych w 

dziedzinie leczenia uzależnień. 
Ważnym atutem powstania Ze
społu Poradni właśnie w Obrzy
cach, jest posiadanie przez Szpi
tal odpowiednich pomieszczeń 
(oddz. VIII). Szpital zrzesza spe
cjalistów, dzięki którym będzie 
zapewniona odpowiednia ilość i 
poziom świadczonych usług. 
Ogromnym plusemjest również 
stworzenie możliwości prowa
dzenia tam terapii grupowej, w 
systemie ambulatoryjnym (bez 
konieczności całodobowego po
bytu na oddziale szpitalnym). 
Gmina przeznaczyła jako dofi
nansowanie remontu pomiesz
czeń Poradni dotację w wysoko
ści 46.000,- zł. 

W myśl ustawy o wychowaniu 
w trzeźwości i przeciwdziałaniu 

Właśnie spadł w pierwszych dniach tego roku.] ak zwykle 
czył wszystkich, utrudniając i ubarwiając nam nieco życie. C 
śmy śnieg, więc go mamy. Temperatura spadła aż do minus 23 
Celsjusza. Dawno już takiej niskiej nie było, więc marzły nie 
nosy i uszy. Chyba największą uciechę sprawił naszym milusiń 
Powrót ze szkoły w taki mróz to była dopiero przygoda. Ile 
radości z rzucania białym puchem, jazdy z górki na sankach i 
było pod ręką. Oj, jakże milo jest powspominać o tej pięknej, 
nej i śnieżnej porze roku. A tu za oknem szaro, deszczowo i 
niegdzie leżące resztki śniegu. Więc aby do wiosny! 

które prowadzi izbę wytrzeź
wień dla swojego rejonu. W myśl 
porozumienia, osoby przebywa
jące na terenie Gminy Między
rzecz w stanie nietrzeźwym, któ
rych zachowanie stanowi wyżej 
wspomniane zagrożenie, są 

przewożone przez Policję do 
Izby Wytrzeźwień w Gorzowie 
Wlkp. Z danych uzyskanych z 
gorzowskiej izby wytrzeźwień 
wynika, że średnio co roku z te
renu naszej gminy trafia tam ok. 
60 osób. Osoby trafiające do izby 
wytrzeźwień uzyskują profesjo-

działania jednak muszą być 
dejmowane oddzielnie. Do 
to głównie udzielanej be 
średniej pomocy informacyj 
czy terapeutycznej. Wiedza 
leczna na temat problemu 
komanii jest wciąż jeszcze sła 
Pomimo prowadzonych kam 
nii informacyjno-edukacyj 
w prasie, telewizji, spotkań, 
wiadówek, wciąż spychamy 
ważny problem gdzieś na dal 
plan. Wciąż nie wierzymy, że 
problem może "zastukać" 
naszych drzwi, że może 

Przeciwdziałanie a1koliolizmowi 
i narlłomanii w naszej Gminie 

cić nasze życie. Warto za 
wiedzieć, że w naszym mie 
funkcjonuje Punkt Kon.,u!Lal..y• 
ny dla Osób z Problem 
kotykowym. Mieści się w 

alkoholizmowi organy samorzą
du terytorialnego w miastach li
czących ponad 50.000 mieszkań
ców i organy powiatu mogą or
ganizować i prowadzić izby wy
trzeźwień. Izby wytrzeźwień 
tworzone są dla osób w stanie 
nietrzeźwości, które swoim za
chowaniem dają powód do zgor
szenia w miejscu publicznym 
lub w zakładzie pracy, znajdują 
się w okolicznościach zagrażają
cych ich życiu lub zdrowiu albo 
zagrażają życiu lub zdrowiu in
nych osób. Takie osoby mogą 
zostać doprowadzone do izby 
wytrzeźwień, zakładu opieki 
zdrowotnej lub innej właściwej 
placówki utworzonej lub wska
zanej przez jednostkę samorzą
du terytorialnego. Nasza Gmina 
zawarła stosowne porozumienie 
z Miastem Gorzowem Wlkp., 

nalną opiekę lekarską, a po wy
trzeźwieniu zostaje z nimi prze
prowadzona motywująca rozmo
wa z psychologiem. Pozostaje 
jednak równie ważny problem 
finansowy, gdyż jak wiadomo na 
każdą działalność potrzebne są 
środki. Biorąc pod uwagę fakt, 
że do izby trafiają głównie oso
by o niskim statusie material
nym, ściągalność należności za 
pobyt w izbie jest często niemoż
liwy. Gmina Międzyrzecz zapla
nowała na ten cel10.000,- zł. 

Działania profilaktyczne po
dejmowane przez gminę dotyczą 
zarówno alkoholizmu, jak i nar
komanii. Ustawa o wychowaniu 
w trzeźwości i przeciwdziałaniu 
alkoholizmowi oraz ustawa o 
przeciwdziałaniu narkomanii, 
zawierają ten sam katalog dzia
łań profilaktycznych. Niektóre 

ku przy stadionie miejski. 
ny jest w każdy paniedziale 
godzinach 16.00- 18.00. M 
we jest również uzyskanie p 
dy telefonicznej w godzina 
pracy punktu (095) 74291 
Najważniejszym elementem 
filaktyki jest informacja ( 
dza). W ramach szkolnych 
gramów profilaktycznych, w 
żącym roku przewidujemy 
nansowanie cyklu spotkań 
macyjnych dla dzieci, mło 
ży, ich rodziców i opiekun 
Spotkania będą uzupełni 
spektaklami 
tematyce narkotykowej. 
wsparcie tych działań .. "..,7 c"''"• 

czone zostanie 31.500,- zł. 
Maciej Ku 

Samodzielne stanowisko 
przeciwdziałania patalogi 
społecznym , zdrowia i opi 



Temat tegorocznego Finału dotyczył profilaktyki w dziedzinie wczesnego 
rozpoznania chorób nowotworowych ti dzieci. Fundacja WOŚP przyjęła także 
do realizacji programy, które maja nam uświadomić jak ważna dla każdego z 
nas jest profilaktyka zdrowotna, w myśl hasła: w zdrowym ciele zdrowy duch! 

Uśmiechnij się, 
jutro będzie lepiej 

W dniu 14 stycznia 2009 r. od
się miła uroczystość w 

· epłym Kąciku u Jezusa" przy 
iele św. Jana Chrzciciela w 

iędzyrzeczu. W tym dniu mi
ęło 9 lat od momentu założe
.ia""Kącika". Słowa "ciepły ką
Ik to nie tylko pomieszczenie 
meble, ale to przede wszyst

ludzie, którzy stwarzają od-

powiednią atmosferę (to zarów
no opiekunowie jak i dzieci). 
Wykorzystując sytuację, czy

li "mały jubileusz" radni Rady 
Miejskiej w Międzyrzeczu zaba
wili się w św. Mikołaja. Kupili 
drobne upominki, które z p. 
Emilem Stankiewiczem mieli
śmy przyjemność wręczyć dzie
ciom w czasie spotkania kolędo-

wo-jubileuszowego. Byłam mile 
zaskoczona zachowaniem tych 
dzieciaczkqw - pełna kultura, 
skromność 1 spokój. Śpiewali
śmy wspólnie znane kolędy. 
Delektowaliśmy się tortem 
upieczonym specjalnie na tą 
okazję przez piekarnie AL. Ja
ników w Międzyrzeczu. Byli 
również zaproszeni goście, któ
rzy od dawna znają się z dzieć
mi. Najpiękniejszym momen
tem w czasie tego spotkania 
było rozpakowywanie prezen
tów. Śmiejące się oczy, radosne 

buzie i dzielenie się emocjami i 
wrażeniami. 

Myślę, że tak niewiele trzeba 
żeby sprawić radość nie tylko 
dziecku, ale po prostu drugie
mu człowiekowi. Miłe słowa, 
uśmiech, radość możemy roz
dawać każdemu przez cały rok 
i za darmo. 
Życzę wszystkim o wielkich 

sercach wytrwałości, spokoju, 
zadowolenia, uśmiechu. 

HenrykaJanas 
Uśmiechnij się, 

jutro będzie lepiej! 
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Godnie i z szacunkietn 
l było ... jak w polskiej rodzinie- wszyscy odświętnie ubrani, na stolach tradycyjnie 

ryba, barszcz czerwony z uszkami, krokieciki, pierogi i jeszcze inne frykasy. Sale w 
Piastowskiej przystrojone świątecznymi ozdobami i choinkami. Z głośników rozlegały 
się najpiękniejsze polskie kolędy. W takiej scenerii rozpoczęła się pierwsza na mię
dzyrzeckim uniwersytecie wigilia. Były życzenia od Przewodniczącego Rady Miejskiej 
S. Ziemeckiego, wyrazy uznania i gratulacji od Dyrektora MOK mgr Joli Pacholak
Stryczek i niezwykle cieple słowa zachęty do kontynuowania pięknej misji uniwersyte
tu i okazywania wzajemnej pomocy i dobroci w środowisku naszych słuchaczy -ks. 
proboszcza M. Walczaka. Potem wzruszające lamanie się opłatkiem i życzenia ... od 
wszystkich- dla wszystkich ; zdrowia, szczęścia, radości i samych przyjemnych chwil. 
Przepiękny, polski obyczaj, l po polsku, najserdeczniej za zorganizowanie wigilijnego 
spotkania 11 O słuchaczy pięknie dziękuje Pani Teresie Łuczak. Wielkie dzięki! 

Nasze najbliższe zamierzenia: 
· wysłuchanie 2 wykładów prof. Uniwersytetu Zielonogórskiego 
· wysłuchanie wykładu "sztuka Międzyrzecza i okolic w średniowieczu " 
· zainaugurowanie działalności zespołu śpiewaczego, 
· wyjazd do Świebodzina :poznajemy historię miasta, wielokulturowe dzieje obsza

ru świebodzińskiego , zwiedzimy Muzeum Regionalne i wystawę "Przyroda Ziemi Lu
buskiej". Spotkamy się także ze słuchaczami świebodzińskiego UTW. Oprowadza prze
wodnik PTTK 

· wyjazd do Zielonej Góry: zwiedzimy Muzeum Regionalne, Starówkę i Palmiarnię, 
poznamy historię miasta. Oprowadza przewodnik PTTK 

· na koncercie Filharmonii Poznańskiej poznamy muzykę niemieckiego romanty
zmu 

· 20 kwietnia 42 słuchaczy wyjeżdża do Budapesztu -koszt wyjazdu w calości po
krywa każdy uczestnik wycieczki z własnych środków 

· wyjazd do Międzychodu-celem jest poznanie dziejów miasta od czasów cyster
sów, zwiedzenie muzeum, spotkanie ze znanym regionalistą Antonim Taczanow
skim i bliższe poznanie problematyki Powstania Wielkopolskiego oraz spotkanie ze 
słuchaczami międzychodzkiego uniwersytetem trzeciego wieku. 

Zgodnie z przyjętym harmonogramem funkcjonują lektoraty j. angielskiego, francu
skiego i niemieckiego, zespól literacki, gimnastyka rehabilitacyjna oraz zespól haftu i 
rękodzieła. 

Prezes: Antoni Tkocz 

,,MEfAWPIAS'IYKA'' 
OGRODZENIA. BALUSTRADY. 

Międzyrzecz 
Daniel Przybysz 

PROJEKf, DORADZ1WO, 
WYKONANIE I MONTAŻ: 

• ogrodzeń ze stali (w tym bramy przesuwne, 
uchylne, z automatyką lub bez) 

• ogrodzeń z drzewa ze stelażami stalowymi 
• ogrodzeń z siatki 
• balustrady wewnętrzne i zewnętrzne 
• zabezpieczenie antykorozyjne: cynkowanie 

ogniowe, malowanie proszkowe inne indywidu
alne zamówienia 

Kontakt: teł. O 604 288 l 75 

OGÓLNOPOLSKI 
KONKURS 

• HECnATORSKI 
Eliminacje Powiatowe 

dla młodzieży i dorosłych 

11 MARCA 2009 
GODZ. 16°0 

sala biblioteki w Międzyrzeczu - i piętro . 

Zgłoszenia do 27 lutego 2009r. 
w MIĘDZVRZECKIM OśRODKU KULTURY 

ZAPRASZAMY 
MIE;DZYRZECKI 
OŚRODEK KULTURY 



-4.12;2008 
w Międzyrze

czu w sklepie ze 
rzętem ,RTV i AGD nieustalony sp t . . 

prawca wykorzys ugc meuwagę 
~przedawcy, dokonał kradzieży lap
topa wartości 1.899 zł 

. 4.12.2008 w Międzyrzeczu na 
ul. Krasińskiego nieznany sprawca 
dokonał kradzieży kabiny to~leto~ 
wej wartości 3.800 zł pozostawwneJ 
przed blokiem mieszkalnym 

. 5.12.2008 wSkwierzynie nie
znany sprawca w nieustalony spo
sób dostał się do wnętrza budynku 
firmy, gdzie w pomieszczeniu księ
gowości przy użyciu najprawdopo
dobniej szlifierki kątowej zniszczył 
drzwi szafy pancernej i po jej otwar
ciu z wnętrza dokonał kradzieży 
pieniędzy w kwocie ok. 4.000 zł 

. 9.12.2008 w Trzcielu na par
kingu stacji paliw przy drodze E-30, 
Emil Cz. Lat 24 oraz Rafał B. Lat 20 
po uprzednim odkręcenia korka 
wlewu paliwa w samochodzie cię
żarowym marki Renault, dokonali 
kradzieży 130 litrów oleju napędo
wego wartości 400 zł 

. 9.12.2008 w Kęszycy Leśnej, 
na jeziorze Kęszyckim dwaj męż
czyźni dokonywali nielegalnego 
połowu ryb przy użyciu sieci rybac
kich 

. 12.12.2008 w Międzyrzeczu 
na ul. Piastowskiej nieznany spraw
ca dokonał włamania do gołębnika, 
skąd następnie zabrał cztery gołę
bie pocztowe o wartości 600 zł 

· 13.12.2008 w Międzyrzeczu 
na oś. Centrum nieznany sprawca 
po uprzednim wyrwaniu skobla, z 

wnętrza piwnicy dokonał kradzieży 
artykułów gospodarstwa domowe
go i przetworów wartości 790 zł 

. 18.12.2008 w Pszczewie 20-
letni mężczyzna kierował samocho
dem osobowym marki Ford pod 
wpływem środków odurzających 

· 21.12.2008 w Trzcielu na 
parkingu przy drodze E-30 policjan
ci ujawnili samochód ciężarowy 
marki Mitshubishi utracony na te
renie Niemiec 

· 22.12.2008 w Kęszycy Leśnej 
w wyniku przeszukania pomiesz
czeń mieszkalnych i piwnicznych 
jednego z mieszkańców, policjanci 
ujawnili amunicję pistoletową i ka
rabinową oraz elementy broni po
chodzące z okresu II Wojny Świa
towej 

· 22.12.2008 mieszkaniec Bu
kowca wprowadzał do obrotu wyro
by akcyzowe w postaci spirytusu bez 
uiszczenia podatku akcyzowego 

· 22.12.2008 mieszkaniec Nie
toperka posiadał aparaturę do pro
dukcji spirytusu oraz wyroby spiry
tusowe bez znaków akcyzy 

· 23.12.2008 w jednej z mię
dzyrzeckich aptek nieznany spraw
ca wykorzystując fakt wyjścia per
sonelu apteki na zaplecze, z kasy 
fiskalnej dokonał kradzieży pienię
dzy w kwocie ponad 2,5 tys. zł 

· 25.12.2008 w Międzyrzeczu 
nieznany sprawca dokonał włama
nia do samochodu osobowego, 
skąd następnie zabrał teczkę, tzw. 
dyplomatkę koloru czarnego 

Oficer Prasowy KPP 
w Międzyrzeczu 

sierż . Justyna Łętowska 
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Sześć nowych radiowo
zów Kia Ceed otrzymali 
29 grudnia policjanci z 
Międzyrzecza i Skwierzy
ny. Zakup oznakowanych 
radiowozów dla służb pre
wencji i ruchu drogowe
go sfinansowany został 
przez samorządy Między
rzecza i Skwierzyny oraz 
z programu modernizacji 
policji. 

Na uroczystości obecni 
byli wicewojewoda lubu
skiJan Świrepo, przedsta
wiciele samorządów i sta
rostwa, a także policyjny 
kapelan, który poświęcił 
nowe wozy. 

KPP w Międzyrzeczu 
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Ubiegły rok tak jak lata po
przednie był czasem ciągłych 
zmian, mających na celu podno
szenie standardu udzielanych 
usług przez naszą placówkę . 

W roku 2008 przeznaczyliśmy 
600 tyś. złotych na zakup nowe
go sprzętu medycznego m.in. 
aparatu USG z funkcją Dopple
ra, artroskopu, aparatu do znie
czuleń oraz sprzętu rehabilita
cyjnego. 

W oddziałach Ginekologiczno 
- Położniczo- Noworodkowym i 
Dziecięcym przeprowadziliśmy 
kompleksowe remonty mające 
na celu spełnienie wymogów 
unijnych i stworzenie pacjentowi 
doskonałych warunków na pobyt 
w szpitalu. 

Oczywiście otoczenie jest bar
dzo ważne, jednak najważniejsza 
jest atmosfera, jaką tworzy perso
nel wokół pacjenta. W związku z 
tym personel całego szpitala sta
le podnosi swoje kwalifikacje, 
aby służyć pacjentowi wiedzą i 
jak najlepszymi umiejętnościami. 

W lipcu 2008 roku poddaliśmy 
się ocenie certyfikacyjnej ISO 
9001:2001. Przez dwa dni ocenia
ni byliśmy przez niezależną Ko
misję TUV NORD Polska. Oce
na wypadła pozytywnie i we 
wrześniu uroczyście odebrali
śmy certyfikat. Zdobycie certyfi
katu ISO 9001:2001 świadczy nie 
tylko o wysokiej jakości udziela
nych usług, ale jest też zobowią
zaniem do dalszego, stałego do
skonalenia. 

W roku 2008 kolejny raz zna
leźliśmy się wśród 100 najlep
szych szpitali w Polsce w "Ran
kingu Szpitali" ogłoszonym przez 
"Rzeczpospolitą". 
Ubiegły rok to kontynuacja 

Programów Promujących Zdro
wie. Dwa razy w tygodniu dla 
przyszłych rodziców prowadzone 
są zajęcia w Sżkole Rodzenia. 
Prężnie funkcjonuje również 
opieka lekarsko- pielęgniarska w 
ramach Hospicjum Domowego, 
zapewniając chorym terminal
nym i ich rodzinom opiekę me
dyczną oraz jakże ważne wspar
cie psychiczne. 

W roku 2008 w naszym Szpita
lu hospitalizowano 6244 osoby z 
powiatu międzyrzeckiego i oko
lic. Liczba leczonych w naszej pla
cówce z roku na rok wzrasta. I tak 
w roku 2005 leczyliśmy 5583 
osób, w roku 2006 - 5999 osób, 
zaś w roku 2007- 6001 osób. 

Obecnie przedstawię działa!-

KURIER MIĘDZVRZECKI 

n ość poszczególnych oddziałów 
i pracowni diagnostycznych 
świadczących usługi dla szpitala 

jak pacjentów ambulatoryjnych. 
e W Oddziałach Chirurgicz

nym i Ortopedycznym leczono 
1665 pacjentów, w tym 1119 osób 
leczono operacyjnie; 

e Oddział Ginekologiczno -
Położniczy z 1281 pacjentek le
czonych w tym oddziale, zabie
gom operacyjnym poddał 337 
pań. Personel oddziału położni
czego odebrał w 2008 roku 408 
porodów, a to jest o 43 porody 
więcej niż w roku poprzednim! 

e Oddział Internistyczno -
Kardiologiczny diagnozował ile
czył 1511 pacjentów; 

e Wysokospecjalistycznej 
opiece Oddziału Anestezjologii i 
Intensywnej Terapii poddano 
106 pacjentów, a personel tego 
oddziału zapewnił znieczulenie 
podczas zabiegów operacyjnych 
1796 osobom; 

e W Oddziale Rehabilitacyj
nym usprawniano 4 77 pacjentów 
ze schorzeniami neurologiczny
mi i układu ruchu; 

e Personel Oddziału Dziecię
cego otoczył opieką 1050 małych 
pacjentów; 

e W Zakładzie Opiekuńczo -
Leczniczym opiekowano się 154 
pacjentami wymagającymi po
mocy nawet przy wykonywaniu 
podstawowych czynności; 

e W Szpitalnym Oddziale Ra
tunkowym, krótkiej hospitaliza
cji (do 3 dób) poddano 567 osób, 
zaś z porad lekarskich ambula
toryjnych w ramach pomocy noc
nej i świątecznej skorzystało 
8425 pacjentów (w roku 2007 z 
tego typu pomocy skorzystało 
7006 osób); 

e Pogotowie Ratunkowe wy
jechało do wezwań (zachorowa
nia i wypadki ) 3084 razy to jest 
o 368 razy więcej niż w roku 
2007. 

e W 19 Poradniach Specjali
stycznych udzielono 44300 po-

rad (w roku 2007-43029 porad). 

Wszystkie oddziały szpitalne 
swoją terapię prowadzą w opar
ciu o badania wykonane w Pra
cowniach Diagnostycznych 
SPZOZ. I tak w roku 2008 wyko
nano pacjentom szpitalnym i 
ambulatoryjnym w: 
e Pracowniach RTG l i 2 24869 

badania 
e Pracowni USG 3836 badań 
e Pracowni Endoskopii 639 
badań 

e Pracowni EKG 5192 bada
nia 

e Laboratorium Diagnost. 
141058 badań 

e Zakładzie Fizykoterapii 
104369 badań. 
Jak wynika z przedstawionych 

powyżej danych liczbowych z 
usług naszego Szpitala i Poradni 

Specjalistycznych korzysta coraz 
więcej osób. Jest to w pewnym 
sensie dowód na profesjonalizm 
naszych usług oraz zaufanie, ja
kim obdarzają nas pacjenci nie 
tylko naszego powiatu. 

Jednak wśród dużej liczby za
dowolonych pacjentów pojawiły 
się także głosy niezadowolenia. 

Jest to nieuniknione, bowiem 
każdy z nas jest inny i ma różne 
wymagania i oczekiwania. Każda 
skarga jest dla naszego szpitala 
swego rodzaju wskazówką, aby 
drugi raz takiego samego błędu 
nie popełnić. W roku 2008 zgło
szono 26 skarg ustnych i 3 skar
gi pisemne, co nie stanowi nawet 
0,1% w stosunku do około 165000 
pacjentów korzystających z 
usług naszej placówki. 

Po krótkim podsumowaniu 
działalności międzyrzeckiego 
Szpitala w roku 2008 przedstawię 
teraz nasze plany na rok 2009. 

W bieżącym roku przeprowa
dzimy modernizację Oddziału In
ternistyczno -Kardiologicznego, 
Pracowni RTG Nr l, Bloku Ope
racyjnego i Pracowni Endosko
powej . Dzięki dofinansowaniu 
Samorządów Powiatowego i 
Miejskiego zakupimy do zmo
dernizowanej pracowni endo
skop z torem wizyjnym, co po
zwoli rozszerzyć zakres pracow
ni o procedury zabiegowo - dia
gnostyczne. 

Rok 2009 będzie dla nasze 
szpitala i dla wszystkich praco 
ników rokiem szczególnym, 
nieważ będziemy obchodzić 
bileusz 100-lecia szpitala. Przy 
towanie się do tej uroczysto 
dla wielu z nas jest sprawą p 
rytetową. Trwają już zaawan 
wane prace nad wydaniem b 
dzo interesującej monogr 
szpitala, ukazującej historię 
wstania i działalność naszej p 
cówki na przestrzeni wieku. 

Przygotowujemy się także 
zagospodarowania przestrzen 
go terenu wokół budynku s 
tala. Będzie to realizowane 
podstawie projektu - pracy 
plomowej na Folitechnice W 
cławskiej autorstwa inż. Ziółko 
skiego. Znacznej i ciekawej 
prawie z zastosowaniem elem 
tów architektonicznych z okre 
międzywojennego zmieni się 
tetyka otoczenia szpitala. Do 
namy nasadzeń nowych, cie 
wych gatunkowo drzew, wyko 
my chirurgię obecnie już ros 
cych. Zostaną też położone no 
chodniki i być może wykon 
będzie nowe ogrodzenie szpi 
la. Oczywiście będzie się to dz 
ło na przestrzeni kilku lat. 

Kulminacją obchodów 100-
cia Szpitala będzie w I kwart 
2010 roku (chyba, że szczęś 
uśmiechnie się do nas i Międ 
rzecki Dom Kultury będzie 
dany do użytku w grudniu 20 
roku, to jeszcze w tym rok 
uroczysty koncert wraz z podz 
kowaniami dla sponsorów i 
służonych pracowników szpi 
la. Uroczystości jubileusze 
dostarczą wielu osobom nie 
pomnianych przeżyć, wielu sk 
nią do refleksji oraz będą sta 
wić doskonałą promocję Szpi 
la im. Św. Pięciu Braci Międ 
rzeckich i naszego piękne 
miasta. 

Podsumowując moje sp 
wozdanie dziękuję wszystki 
pacjentom, którzy skorzystar 
usług naszej placówki, docen 
jąc w ten sposób nasz wysiłe 
zaangażowanie włożone w · 
kość świadczonych przez n 
usług. Pragnę jednocześnie 
pewnić naszych podopiecznyc 
że na każdym kroku będzie 
dokładać wszelkich starań, a 
każdy pacjent opuszczając na 
szpital, zawsze odczuwał za 
wolenie z udzielonej mu pom 
cy, bo mottem Szpitala im. Ś 
Pięciu Braci Międzyrzecki 
jest: "Salus Aegroti Supre 
Lex", co się tłumaczy: "Zdro 
chorego prawem najwyższy 
A to zobowiązuje! 

Eliza Kudl 
Sekcja Analiz i Dokumen ta 

Medycz 
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Środki na doskonalenie zawodowe 
Na podstawie§ 7 rozporządzenia Ministra Edukacji Narodowej i Spor

tu z dnia 29 marca 2002 r. w sprawie sposo?upodziału środków na wspie-
ie doskonalenia zawodowego nauczycieli ... (Dz. U. Nr 46, poz. 430), 

r~an prowadzący ustala corocznie maksymalną kwotę dofinansowa-
0 ·a opłat za kształcenie i doskonalenie zawodowe pobierane przez szkoły 
~ższe i zakłady kszt~łcenia nauczyci~li ?raz ustala specjalności. i for
my kształcenia, na ktore d~finansow.ame Jes~ przyznawane. W związku 
z malejącym zainteresowamem pode)mowamem dodatkowych form do
skonalenia zawodowego ustalono z dyrektorami, że motywującym czyn
nikiem będzie możliw<;>ść dofinansowania do l 00 % kosztów wybranej 
formy doskonalenia. Srodki na dofinansowanie opłat za kształcenie i 
doskonalenie zawodowe nauczycieli w wysokości 1% planowanych rocz
nych środków przeznaczonych na wynagrodzenia osobowe nauczycieli 
są zapewnione w budżecie powiatu, zgodnie z zapisem art. 70a Karty 
Nauczyciela. W związku z powyższym nauczyciele od l stycznia 2009 r. 
zgodnie z podjętą uchwałą Zarządu Powiatu Nr 122/08 z dnia 2llisto
pada 2008 r. w sprawie ustalenia maksymalnych kwot dofinansowania 
opłat za kształcenie i doskonalenia zawodowe pobierane przez szkoły 
wyższe i zakłady kształcenia nauczycieli ... będą mogli doskonalić swo
je umiejętności nie ponosząc kosztów własnych. 

Podobnie jak w latach ubiegłych dofinansowanie jest przyznawane 
za następujące specjalności i formy kształcenia: 

l) studia i studia podyplomowe dające nauczycielowi dodatkowe 
kwalifikacje; 

2) szkolenia i kursy kwalifikacyjne i doskonalące umiejętności na
uczycieli; 

3) szkolenia rad pedagogicznych, przygotowanie materiałów szkole
niowych i informacyjnych; 

4) doradztwo metodyczne. 
Nie będą podlegać dofinansowaniu specjalności i formy kształcenia, 

które nie są zgodne z kierunkiem rozwoju szkoły. 

Realizacja Programu "Dostosowywanie struk
tur szkół ponadgimnazjalnych województwa lu
huskiego do możliwości edukacyjnych uczniów 
i potrzeb rynku pracy na lata 2007 -2011". 

15 stycznia br. odbyło się w Zespole Szkół Rolniczych w Bobowieku 
spotkanie Powiatowego Zespołu Roboczego dla Powiatu Międzyrzec
kiego powołanego w celu opracowania programu "Dostosowywanie 
struktur szkół ponadgimnazjalnych województwa łubuskiego do możli
wości edukacyjnych uczniów i potrzeb rynku pracy na lata 2007 -2011". 
Koordynatorem zespołu jest starszy wizytator Terenowego Zespołu Wi
zytatorów w Międzyrzeczu- Ewa Bączkowska. Zadaniem systemu edu
kacji jest przygotowanie przyszłych absolwentów do funkcjonowania 
na rynku pracy. Obecnie zasoby siły roboczej są dość mocno zróżnico
wane zarówno pod względem kwalifikacji zawodow)rch, jak i mobilno-

ści, a ich praktyczne przygotowanie do wejścia na rynek pracy jest w 
świetle oczekiwań pracodawców niewystarczające. W województwie lu
buskim, pomimo wysokiego wskaźnika bezrobocia, obserwuje się rów
nież brak kandydatów do pracy w niektórych zawodach. Jest to często 
wynik nie tylko niedostatecznych kwalifikacji zawodowych, ale również 
braku umiejętności adaptacji do zmieniającej się podaży pracy. 

Aby temu zaradzić konieczna jest realizacja założonych celów: 
Cel główny: 
- stworzenie sieci szkół ponadgimnazjalnych w kraju, województwie, 

powiecie, w tym struktur organizacyjnych poszczególnych szkół, 
odpowiadającej możliwościom edukacyjnym uczniów oraz zgodnej 
z aktualnymi potrzebami rynku pracy. 

Cele szczegółowe: 
- nawiązanie współpracy z instytucjami i organizacjami pozaszkolny

mi działającymi na rzecz rynku pracy; 
- stworzenie elementów strategii optymalizacji procesu kształcenia 

ponadgimnazjalnego ze szczególnym uwzględnieniem kształcenia 
zawodowego; 

- doskonalenie działań dostosowujących strukturę szkół ponadgim
nazjalnych do możliwości edukacyjnych uczniów oraz potrzeb ryn
ku pracy; 

- modernizowanie funkcjonującej sieci szkół poprzez poszukiwanie 
rozwiązań prowadzących do ulepszenia kształcenia zawodowego z 
punktu widzenia zmieniających się potrzeb rynku pracy; 

Oczekiwane rezultaty to: 
- stała współpraca przedstawicieli urzędów i instytucji odpowiedzial

nych bezpośrednio za oświatę; 
- powstanie sieci szkół uwzględniającej możliwości edukacyjne 

uczniów i potrzeby rynku pracy; 
- rozszerzenie oferty kształcenia zawodowego, w tym ustawicznego 

w formach szkolnych; 
- opracowanie informatora. 
W skład Powiatowego Zespołu Roboczego wchodzą dyrektorzy szkół 

ponadgimnazjalnych, gimnazjów oraz przedstawiciele; Starostwa Powia
towego, Powiatowego Urzędu Pracy w Międzyrzeczu, Cechu Rzemiosł 
Różnych w Międzyrzeczu iSkwierzynie oraz Ochotniczego Hufca Pra
cy. Uczestnicy tego spotkania uznali, że jeżeli chodzi o kształcenie za
wodowe jest jeszcze bardzo dużo do zrobienia. Nie ma spójności po
między oczekiwaniami pracodawców a wymogami określonymi przez 
MEN. Często zdarza się, że młodzi ludzie uczący się w szkołach zawo
dowych, przerywają naukę tuż przed końcem cyklu kształcenia, nie dbają 
o to, by zdobyć dyplom ukończenia szkoły, co wpływa również na obni
żenie wyniku zdawalności egzaminów w szkole jak również na ich dal
sze życie. Brak jest obecnie bazy do kształcenia zawodowego. Zespół 
pracujący zgodnie z przyjętym harmonogramem prac na dostosowaniem 
struktur szkół ponadgimnazjalnych województwa łubuskiego do możli
wości edukacyjnych uczniów i potrzeb rynku pracy na lata 2007 -2011" 
ma nadzieję, że wypracowane wnioski dotrą do odpowiednich ministerstw, 
które wydadzą przepisy uwzględniające potrzeby rynku pracy. 

Halina Pilipczuk 
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MIĘDlYRZECKI OśRODEK K ULTURY ZAPRASZA 

III - stopniowy 
kurs nauki tańca 

SPOTKANIE ORGANIZACYJNE / NOWY NABóR/ 

3 MARCA 2009, GODZ. 17°0 

Sala w Klubie Garnizonowym, ul. Świerczewskiego 

Zapisy i informacie: Biuro Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury, 
Budynek Biblioteki Miejskiej, I piętro, os. Centrum 8, 

od pon. do pt. w godz. 8°0 - 16°0 

""'••: n::~~: •·w:..c-: 1:': 1<1 
O*!OIC.O"'"' O.: UL:< U ,:.t't 

Tel. 095 741 1802 

PRZYJMĘ~~ PRACY PRZY WYRABIA~ lU PIZZ~ 
MŁODEGO, BYSTREGO, AMBITNEGO CHŁOPAKA. ! 

MILE WIDZIANE OSOBY Z PRAKTYKĄLUB 
CHCĄCE NAUCZYĆ SIĘ ZAWODU. 

Kontakt wyłącznie osobisty: 

i 
l 

Restauracja Feniks l 
Międzyrzecz ul. Chopina_2_j 

RADNI MILCZJ). ... 
Minął termin nadsyłania do KM odpowiedzi na zadane 

nym pytanie. W styczniu opublik~waliśmy odpowiedzi: 
Czopa, Anny Głuszak, Zenona K.rukowskiego, Józefa Kac 
ka, Mariana Łobuzy, Roberta Pieli, Mieczysława Romani 
Emila Stankiewicza i Bogusława Tyburskiego. Niestety 
Kazimierz Antonowicz, Hanna Augustyniak, Daniel Gąd 
rzy Gądek, Henryka Janas, Jeremiasz Konieczny, Andrzej 
tek, Andrzej Paszkowski, Jan Skoczylas, Urszula Szysz 
nie przesłali swych odpowiedzi. 
Uważam, że to ogromna szkoda. Jestem przekonana, że na 

no mają oni DUŻO DO POWIEDZENIA SWYM 
Anan Kuźmińska -

KURIEROWA SOND 
Przez dwa miesiące internauci odpowiadali na nasze 

nie: 
"Czy w związku z zaistniałą sytuacją burmistrz powi 
e zrezygnować z urzędu 
e pozostać na stanowisku 
Głosowało: 128 osób. Wyniki: opcja I - 104 osoby, 

82,0%; opcja II- 24 osoby, czyli 18,0%. 

Nowe pytanie brzmi: 
,.Czv międzyrzecznom potrzebne jest muzeum" 
• tak 
e nie 
Zachęcam go głosowania na naszej stronie interne 

www.kuriermiedzyrzecki.pl 

;M,. !§J'[] 
:5i· ... · ··· ··············f!··· ·· ················· 
~ V 
GARMZONO'NY 
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Niedziela godz. 
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godz 

godz 
Czwartek 

godz. 

Piąt ek godz 

Sobota godz. 
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Czwartek god z 
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Sobota. 
godz. 
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Niedziela godz 

Środa god z 
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P iątek godz. 

Sobota god z. 

Wtorek godz 

Środa godz. 

Czwartek god z. 

godz 

Piątek 

Sobota godz 
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REPERTUAR 

LUTY 2009 

15.00 .. Cz a rodz iejs ki e krzesi wo " 

10.00 .. Cza rod z iejsk ie kr zesi wo " 

9 .00 .. Dam y i Huzary "- ,., ,,,, , Te;~tr O r a m ai1CZny, 

11.30 .. Damy i Hu za ry "- •• " ''' ' T ea t r D r amaty c zny 

9.00 .. Damy i Huzar y" -• ' " ''' ' Te a tr Oramat y czn1 

11.30 .. Damy i Huzar y"-, ," ' '' ' Tea t r Drama t y c zny , 

18.00 .. Trzy razy P i a f " S c ~ n a kame r a l na 

18 .00 .. Trzy razy P i a f" Sc ena ka m e r alna 

9.00 .. Chłop c y z P l a c u Br on i" 
Spekta k lz u dz r a lem O z i ec i iM i od z r eż y zeSlud i aTe a tralnego 

11 .00 ..FA ME" t he m u s i c a l 

18.00 .. FAME" t h e m u s i c a l 

11 .00 .. FAME " t he musi c a l 

" 17.00 .. FAME" t he m u s i c a l WALENTYNKI 

18.00 .. FAME" t he musical 

10.00 .. Czarodziejskie krzesiwo " 

10.00 .. Czarodziejskie krzesiwo 

11 .00 .. Kas i a z Heilbronnu" Sc e na kam e r alna 

18.00 .. Kas i a z Heilbronnu " Scena l. a.m er a lna 

10.00 .. Czarodziejskie krzesiwo 

10.00 .. Czarodziejskie krzesiwo " 

11 .00 .. Żegnaj Ksiqżę " 

20.15 .. Dowód" Teatr Polonia , Warszawa 

Występują Mor ia Seweryn, .; oonno T rzep i ~?.ci rh:kn , Ar:drzej Seweryr: , Ł uko..n 9 r::. ia r 

18 .00 .. Żegnaj Ksiqżę" Sc e n a kame r a ln a 

Dyrekcja Teatru zastnega sobie prawo do zmiany repertuaru 

IWJ!I,Q. Oa&WGJ WIOZQW' I KMil 

czynneod pon iedz ia t ku dopiątk u wgodz . ff".1600 orazna2godzmyprzedrozpocz:ęc .em przedstawienia 

'1!1 O 95 nB-99-39/40, O 95 728-99-30 /centrala/ !~?.t~~~!~L ~-~:-'!. ·.P. ! •. . : e - m aii:J:9. Y.·~@.L~R .t.=:::~:?n. ::1 Y!.& ~ 
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- cz. II "rodzaje szkód" 
W poprzednim artykule opisaliśmy, jakimi sumami chroni poszkodowanych 

polisa ubezpieczenia OC komunikacyjnego, w dzisiejszym opiszemy, w jakich 
przypadkach możemy z tej polisy skorzystać. W każdym przypadku musimy 
mieć do czynienie z 3 czynnikami: pojazdem mechanicznym, szkodą (w mieniu 
lub na osobie) oraz sprawcą wypadku. Połączenie tych 3 elementów pozwala 
nam na określenie komu i ile należy się odszkodowania. Przeanalizujmy pod 
tym kątem pewien konkretny wypadek: Mirosław M .. jadąc z nadmierną pręd
kością swoim nowym BMW, na zakręcie wyprzedzając "na trzeciego", zderzył 
się z Fiatem Punto, którym kierował Daniel K, po czym stracił panowanie nad 
pojazdem, uderzył w przejeżdżającego chodnikiem na rowerze Marka P., i wpadł 
(niszcząc płot) do ogrodu Józefa W. W wyniku wypadku, ciężkich obrażeń 
ciała doznał kierowca Fiata, rowerzysta natomiast zginął na miejscu zdarzenia. 
Przybyła na miejsce zdarzenia policja jednoznacznie wskazała na winę kie

rowcy BMW, zabezpieczyła ślady, i przekazała sprawę prokuraturze. Po kilku 
miesiącach, Mirosław M został skazany wyrokiem sądu na karę pozbawienia 
wolności w wymiarze lat 3, warunkowo zawieszoną na 5lat próby. 

Tak więc mamy i winnego, i jego pojazd, i poszkodowanych. Polisa OC zaczy
na działać. Na początku omówmy sumy należne za szkody rzeczowe (sięgamy 
po sumę gwarancyjną 300.000 euro polisy OC). Przede wszystkim rozbity Fiat 
Punto Daniela K. - należy się odszkodowanie za naprawę uszkodzeń. 

Odszkodowanie to wyliczane jest nie zawsze uczciwie. Z reguły zakład ubez
pieczeń sprawcy wypadku niesłusznie zaniża ceny części zamiennych użytych 
przy naprawie do cen części używanych (gdy tymczasem technologia naprawy 
producenta samochodu nie przewiduje naprawy częściami używanymi), lub po
mniejsza wartość odszkodowania o podatek VAT (należny zawsze i w całości, 
bez względu czy poszkodowany przedstawi faktury VAT czy nie). W przypad
ku dużych uszkodzeń, zakłady ubezpieczeń nader chętnie stosują opcję "szko
da całkowita" - bezprawnie przyjmując, że gdy wartość potencjalnej naprawy 
przekroczy np. 70% wartości auta, następuje już szkoda całkowita. Polega to na 
zastosowaniu schematu: wartość auta "na chwilę przed szkodą" minus wartość 
wraku = suma do wypłaty. Z reguły zaniża się wartość samochodu przed wy
padkiem, i zawyża wartość pozostałości. Parniętajmy jednak, że szkoda całko
wita następuje tylko i wyłącznie wtedy, gdy wartość naprawy przekracza war
tość samochodu, a w przypadku samochodów zabytkowych i egzemplarzy po
jedynczych, nie ma nawet tej bariery. Niestety, z reguły jedyną drogą, jaka po
zostaje poszkodowanym, jest droga sądowa. 

Daniel K. otrzymał 5600 zł, za które naprawił samochód. Nie jest zadowolony 
z odszkodowania, lecz nie zdecydował się na drogę postępowania sądowego, 
naprawił auto częściami używanymi, w zaprzyjaźnionym warsztacie. 

Kolejną szkodą wyrządzoną przez sprawcę, jest szkoda Józefa W., właścicie
la gospodarstwa rolnego, znajdującego się opodal miejsca wypadku. Zniszczo
ny płot wyceniono na 3000 zł, natomiast za drzewka owocowe, połamane przez 
samochody, Józef W. otrzymał 1400 zł . Tak więc za szkody rzeczowe wypłaco
no łącznie 10.000 złotych. W ten właśnie sposób działa polisa OC (odpowiedzial
ności cywilnej sprawcy wypadku). Za miesiąc- szkoda osobowa i jej finansowe 
następstwa. 
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Przyjmuje w środ~ ··' 
w godzinach od 16°0 dol7°0

' 

Międzyrzecz, ul. Ryne~ 2 
przy aptece "Ratuszowa" 

teł. O 502 5515 7~. 

KURI ER MIĘDZYRZECKI 

PR\WATNY GABINEI' LEKARSKI 

Teresa Maleńczyk - Taborowska 

Specjalista chorób welV11ętrznych 
Przyjmuje w czwartki 

w godzinach od 1630 do 18°0 

Międzyrzecz, os. Centrum 3 
przy aptece ,,Aspirynka" 

(wejście od strony osiedla) 

teł. O 600 317 241 

USG - IN'I'ERNI 

MEDI€US-

STANISłAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 

Badanie słuchu audiometryczne. 

Przyjmuje w pierwszy i trzeci piątek miesiąca 
od godz. 17.00- 18.00 

Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 16 
za apteką "Nagietek" 

Telefon {095)741-6941 kom. 0602 224 290 

janusz ]askowicz 
Specjalista ortopedii 
i chirurgii urazowej 
Przyjmuje w poniedziałki 

w godzinach od 15°0 do l 7°0 

Międzyrzecz, ul. Rynek 2 
przy aptece "Ratuszowa" 

teł. O 601 55 61 67 
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Z danych Państwowej Inspekcji Sanitarnej wy
nika, że duża część spośród sześciu milionów 
polskich uczniów siedzi na niewygodnych, niezdro
wych krzesłach przy źle zaprojektowanych ław
kach. Co trzeci, z powodu spędzania na siedząco 
kilkunastu godzin dziennie - w szkole, w domu, 
przed telewizorem, komputerem, przy odrabianiu 
lekcji- cierpi na schorzenia narządu ruchu. 

Rosnące wymagania ze stro
ny nauczycieli coraz bardziej 
ograniczają czas wolny i poza
lekcyjną aktywność fizyczną. 
Efekty? Bóle głowy, pleców, 
szyi, nadgarstka, zwyrodnienia 
sprzyjające powstawaniu nie
prawidłowości w funkcjonowa
niu narządów wewnętrznych, 
postępujące wady wzroku. 

- Choroby narządu ruchu są 
uznawane za narastający pro
blem zdrowia publicznego. ?o
strzega się je w aspekcie ogra
niczenia sprawności lub całko
witej niepełnosprawności ludzi 
dorosłych- mówi Jolanta Świ
derska, Wojewódzki Inspek
tor Sanitarny w Gorzowie. -
Trzeba jednak pamiętać, że po
czątek dysfunkcji narządu ru
chu to okres szkolny, gdzie mło
dzi, z natury aktywni ludzie , 
spędzają w przymusowej siedzą-

c ej pozycji kilka, a nawet kilka
naście godzin dziennie. 

W trosce o zdrowie dzieci i 
młodzieży, w całym kraju po raz 
kolejny zbadano warunki pracy 
uczniów. Jak wygląda sytuacja 
w lubuskich placówkach oświa
towych? W bieżącym roku pod 
kątem posiadania certyfikatów 
na meble skontrolowano 404 
placówki. W trakcie kontroli 
stwierdzono, że 130 placówek 
na terenie województwa lubu
skiego nie miało certyfikatów 
na meble szkolne i przedszkol
ne (co stanowiło 32,2%), pozo
stałe 274 (67,8%) posiadały 
wymagane dokumenty. 

-Z przeprowadzonych kontroli 
wynika, że w 2008r. stan wypo
sażenia kontrolowanych szkół w 
meble posiadające certyfikaty w 
porównaniu do 2007r. był wyższy 
o 50 procent- informuje Marze-

na Pluta, kierownik Oddziału 
Higieny Dzieci i Młodzieży 
WSSE. -Największe braki certy
fikatów na meble występowały w 
grupie szkół podstawowych ( 
38%), najmniejsze w przedszko
lach. Tam ponad 79% mebli sp eł

niało obowiązujące wymagania. 
Do nabywania i stosowania 

przez szkoły i inne placówki 
edukacyjne mebli spełniających 
odpowiednie normy potwier
dzone certyfikatami zobowiązu
je dyrektorów rozporządzenie 
Ministra Edukacji Narodowej i 
Sportu z 2002 r. Meble te są 
oznakowane kolorami przez 
producenta, co ułatwia prawi
dłowe ich dostosowanie do 
wzrostu uczniów. 

Sprawdzono też sale gimna
styczne pod kątem spełnienia 
wymogów w stosunku do urzą
dzeń i sprzętu sportowego. N a 
393 kontrolowane szkoły (sale 
gimnastyczne) w 143 stwier
dzono brak sali gimnastycznej 
(pełno-wymiarowej, zastęp
czej) . Sale gimnastyczne w 105 
szkołach nie posiadały certy
fikatów na sprzęt i urządzenia 
sportowe ( 42%). Pozostałe 
szkoły tj . 165, w których były 
sale gimnastyczne posiadały 
certyfikaty na sprzęt i urządze-

nia sportowe w części: 
· do 25% urządzeń i 

sportowego posiadaj 
certyfikaty odnotowano 
65 placówkach tj. 26%, 

· do 50% urządzeń i 
sportowego posiadaj 
certyfikaty stwierdzono 
24 placówkach, co 
lo 9,6%, 

· powyżej 50% urządzeń 

sprzętu sportowego pos 
dających certyfikaty s 
dzono w 28 placówkach, 
stanowiło 10%, 

· 100% urządzeń i sprzę 
sportowego posiadało 
fikaty w 48 placówkach, 
stanowiło 17,1%. 

W 2008 liczba szkół skon 
lowanych posiadających u 
dzenia i sprzęt sportowy bez 
tyfikatów zmniejszyła się o 8% 
porównaniu do roku uo·tegteg,• 
W ocenie posiadania 
sportowego i urządzeń z c 
katami największe braki 
powały w szkołach podsta 
wych (31%) i gimnazjach (24 
Więcej informacji: 

Marzena Pluta, 
kierownik Oddziału 
Higieny Dzieci i Młodzi 
WSSE w Gorzowie Wlkp., 
teł. 722- 60- 57. 
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Magta swtąt 
Właśnie są święta Bożego Narodzenia (dokładnie pierwszy dzień), 

. zamiast pracować nad licencjatem lub po prostu odpoczywać, przeat dam strony w Internecie. Spoglądam na listę kontaktów gadu-gadu 
f :idzę, że nie tyl~o ja. I ze~rało ~i si~ na ta~ą refleksję: którą c~~iał~
bym się podzieli~~ czytelmk~m1 Kunera ~1ędzyrzeck1eg~. Otoz pr?
buję odpowiedzlec n~ pytame, czy o~tatme ~at~ .faktyczme obrazuJą 
siłę świąt? Parniętam J~szcze ~ lat moJego. dz1ecmst:"~ .atm?sferę .B?
. ego Narodzenia. Chamka, pierwsza gwiazdka, wigiha, kilkanascie 
~sób przy stole. Potem po świętach siedziałyśmy z koleżankami w 
szkole i opowiadałyśmy, co działo się w naszych domach przez te kil
ka dni. A w tym roku? Rozmawiam ze znajomymi, a oni mówią, że "te 
całe święta są nudne". Pytam: "byliście w kościele"? Słyszę: "a po co"? 
r tak s ię zastanawiam, czy ten postęp cywilizacyjny w rzeczywistości 
nas nie uwstecznia. W serwisach informacyjnych słyszymy, że w nie
których krajach ponad połowa ankietowanych nie wierzy, że Chry
stus urodził się w stajence, podobny odsetek wśród badanych nie wie
rzy, że On jest Synem Boga. Pomyślałam więc, że może tak właśnie 
jest, że dziś dla ludzi święta to tylko powód do odpoczynku, zjedzenia 
kilku potraw, których nie przygotowuje się w ciągu roku, spotkania z 
najbliższymi. A magię świąt zastąpiła magia zakupów. Bo rzeczywi
ście ludzie tylko kupują, kupują, kupują ... Zaczęli pod koniec paździer
nika i nieustannie robili zakupy przez cały listopad i grudzień . I jak to 
całe zakupowe szaleństwo ma się do Adwentu . .. do oczekiwania, któ
re zwieńczyć powinno się Pasterką? I co to za przeżywanie świąt, jeże
li dzieci oglądają bajki w telewizji, dorośli śpią, młodzież siedzi przed 
ekranem komputera? Gdzie się podziała tradycja? Czy ktoś o niej pa
mięta? Nie chcę generalizować, ale widzę wśród znajomych, że tak 
właśnie w wielu przypadkach jest. Jaki jest powód zaniku tradycji, czyż
by to skutek rozwoju nowych technologii? Świat się zmienia i tego nie 
można uniknąć . Dziś wiele rzeczy jest innych, niż 20 lat temu, ale czy 
inaczej oznacza lepiej? Nie możemy nic poradzić na to, że nie ma śnie
gu i te święta są takie "niezimowe", jednak nie oznacza to, że nie mo
żemy przeżywać tego czasu tak, jak przeżywano go kilkadziesiąt lat 
temu ... głęboko, z serca, z rodziną, razem, a nie w samotności, nie 
przed telewizorem, ale przy wspólnym stole. Jesteśmy dziś tak zabie
gani, że taki czas jest nam potrzebny. 

Dziwię się najbardziej ludziom, którzy mówią: "po co iść do kościo
ła"? Dziwię się, bo wszyscy chcą mieć te dni wolne od pracy. Ale, po 
co? Jeżeli nie rozumie się idei tych pięknych świąt, jeżeli nie wierzy 
się, że "Bóg się rodzi". Skoro nie chcemy pójść przed stajenkę, to rów
nie dobrze możemy być w pracy, bo tam nie będzie nudno, a i stan 
gospodarki się poprawi, gdy kilka dni więcej w roku będziemy praco
wać. Takie moje przemyślenia ze świąt Bożego Narodzenia. W nad
chodzącym roku życzę Państwu (zwłaszcza tym, którzy nazywają sie
bie katolikami) wszystkiego najlepszego i żebyśmy wiedzieli dlacze
go w kwietniu i grudniu mamy kilka dodatkowych wolnych dni. 

Ewa Mielnik 
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Pomagać z potrzeby serc 

- finansowanie na 
terenach wiej sicich 

Problem azbestu na terenach 
wiejskich jest dość skompliko
wany ze względu na trzykrotnie 
większą ilość płyt azbestowo-ce
mentowych na wsi w porówna
niu do miast. Prace związane z 
usuwaniem materiałów zawiera
jących azbest mogą być wsparte 
z w ramach kilku osi Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
przy wsparciu Europejskiego 
Funduszu Rolnego na Rzecz 
Rozwoju Obszarów Wiejskich. 
Brak jest tutaj działań związa
nych bezpośrednio z usuwaniem 
materiałów zawierających 
azbest, a koszty takie można włą
czyć jedynie w szersze komplek
sowe przedsięwzięcia. 

Celem działania "Moderniza
cja gospodarstw rolnych" jest 
wspieranie modernizacji gospo
darstw, które mają służyć zwięk
szeniu ich efektywności. Pornoc 
przyznawana jest wyłącznie na 
inwestycje związane z prowadze
niem działalności rolniczej (pro
dukcji roślinne i zwierzęcej, z 
wyłączeniem produkcji leśnej i 
rybnej . Wśród kosztów kwalifi
kowanych znajdują się koszty 
przebudowy oraz remontu połą

czonego z modernizacją budyn
ków gospodarczych, w tym kosz
ty rozbiórki i utylizacji materia
łów szkodliwych pochodzących 
z rozbiórki pod warunkiem, że 
rozbiórka jest niezbędna do re
alizacji przedsięwzięcia. Wspar
cie polega na refundacji od 40% 
do 60% poniesionych kosztów 
kwalifikowanych. Otrzymać 
może osoba fizyczna, która jest 
posiadaczem gospodarstwa rol
nego oraz posiada odpowiednie 
kwalifikacje. 

Celem działania "Ułatwianie 
startu młodym rolnikom" jest 
ułatwianie przyjmowania lub za
kładania gospodarstw rolnych 
przez młode, aktywne, o odpo
wiednich kwalifikacjach zawodo
wych osoby, co sprzyjać będzie 
pożądanym zmianom struktural
nym w rolnictwie i prowadzić do 
wzrostu konkurencyjności sek
tora rolnego. Wsparcie w posta
ci jednorazowe premii w wyso
kości 50 tys. zł może otrzymać 
osoba fizyczna, która nie ukoń
czyła 40 lat i po raz pierwszy roz
poczyna samodzielne prowadze
nie gospodarstwa lub prowadzi 

działalność rolniczą nie dłużej 
niż 12 miesięcy. Premia powin
na zostać przeznaczona na mo
dernizację gospodarstwa lub 
uruchomienie produkcji. Co naj
mniej 70% kwoty powinna być 
przeznaczona na cele związane 
z rozwojem gospodarstwa, w 
tym inwestycje służące dostoso
waniu do wymagań przepisami 
prawa standardów w zakresie 
higieny, ochrony środowiska i 
warunków utrzymania zwierząt. 

Celem działania "Różnicowa
nie w kierunku działalności nie
rolniczej" jest różnicowanie dzia
łalności rolniczej w kierunku po
dejmowania lub rozwijania przez 
rolników, domowników i mał
żonków rolników działalności 
nierolniczej lub związanej z rol
nictwem w zakresie produkcji 
lub usług . Przyczyni się to do 
zrównoważonego rozwoju spo
łeczno-gospodarczego obszarów 
wiejskich. Osoba realizująca 
projekt o charakterze inwesty
cyjnym otrzymuje refundację 
części poniesionych wydatków 
do 50% kosztów kwalifikowa
nych. Do nich zalicza się między 
innymi koszty rozbiórki i utyli
zacji materiałów szkodliwych 
pochodzących z przebudowy lub 
remontu połączonego z moder
nizacją niemieszkalnych obiek
tów budowlanych oraz budyn
ków mieszkalnych. Koszty kwa
lifikowane obejmują również 
wydatki ogólne, które są bezpo
średnio związane z przygotowa
niem i realizacją operacji (np. 
przygotowanie dokumentacji 
technicznej, nadzór budowla
ny), jednak w wysokości, któ
ra nie przekracza 10% pozosta
łych kosztów kwalifikowanych 
operacji. 

Starając się o środki z fundu
szy strukturalnych warto prze
analizować zapisy dokumentów 
programowych oraz odpowied
nich wytycznych ministra ds. 
rozwoju regionalnego czy rozpo
rządzeń ministra rolnictwa i roz
woju wsi, a także zapoznać się z 
informacjami przedstawionymi 
na następujących stronach inter
netowych: 
www.funduszestrukturalne.gov.pl , 
www.minrol.gov.pl 
i www.programszwajcarski.gov.pl. 

Justyna Adamirawicz 

Okres świąt Bożego Narodze
nia to czas, kiedy najbardziej po
trzebna jest pomoc potrzebują
cym.- Jak co roku klub HDK 
PCK przy ZSR w Bo bowicku 
zorganizował zbiórkę paczek 
żywnościowych i odzieży dla 
najuboższych rodzin z terenu 
miasta i gminy Międzyrzecz. 
Może wydawać się to małozna
czącym gestem, jednak radość 
ludzi, którzy zostali obdarowa
ni jest jedynym słusznym po
twierdzeniem na to, że takie 
działania mają sens. 

Podczas styczniowej fali mro
zów wiele osób zwróciło się do 
klubu HDK PCK z prośbą o za
kup opału . Oczywiście osobom 
najuboższym została udzielona 
pomoc. Został zakupiony i do
wieziony do domostw opał, aby 
w tak trudnym czasie najbar
dziej potrzebujący nie pozosta
li pozostawieni sami sobie. Naj
większym wynagrodzeniem dla 
darczyńców jest miłe słowo i ra
dość obdarowanych. 
Członkowie klubu wsparli 

także noclegownię w Między
rzeczu. To bardzo ważne , aby w 
okresie zimowym pamiętać o lu-

"Nie poszedł na to" 

Nigdy nie stań się obrazem. 
Naniesiona myślą, 
Uwięziona w płótnie kartki, 
Każ wydostać się. 

~ Uciekaj . 

dziach potrzebujących. Pr 
społeczna jest bardzo cen 
właśnie wtedy, gdy jest najb 
dziej pożądana, a zima i 
to czas, kiedy ludzie chcą 
się szczególnie bezpiecznie. 
Paweł Lachowicz, M 

riusz Ciągło, J arosł 
Barszczak, Grzegorz 
czak, Andrzej Kurtek, 
miginsz Biłous, Zbigni 
Smejlis, Grzegorz P 
ski oraz Mieczysław P 
-to członkowie HDK PCK p 
ZSR w Bobowicku, którzy 
lejny już raz dali powód 
uśmiechu wielu potrzebuj 
cym. Należą się im za to 
deczne podziękowania. 
Uważam, że należy głoś 

mówić o takich rzeczach, 
względu na to, że ktoś 
wy" powie, iż wszystkie te 
łania są podejmowane tylko 
to, by uzyskać rozgłos . W 
aby ludzie wiedzieli o taki 
akcjach organizowanych 
najuboższych, zwłaszcza j 
włączają się w nie ludzie, 
dostali w wyborach społe 
mandat zaufania. 

Ewa Mie 

Zechcą kreślić nowe dzieło, 
Nie bój się, 
Nie czekaj, 
Biegnij. 

Wyrwij z rąk moje zwątpienie, 
Abym przestał się malować. 

Krystian Michałowski 
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jaka będzie Gwiazdka 
Jakie' będą w t~m roku 
Stół nakryty btałym "".,.~~.'«'''" 
garstka siana pod 
(fragment 

MIKOŁAJKI w PRZEDSZKOLU NR 6 IM. J. BRZECHWY 
Św. Mikołaj odnalazł drogę do naszego Przedszkola. Wszystkie 

dzieci czekały z niecierpliwością na wielkiego gościa, dobrego sta
ruszka, który przynosi wszystkim wymarzone prezenty. W tym roku 
5 grudnia zostaliśmy zaproszeni do Gimnazjum nr 2 w Międzyrze
czu na przedstawienie bajki pt. "Czerwony Kapturek". Serdecznie 
dziękujemy gimnazjalistom z klasy Ule i ich opiekunkom p. Beacie 
Leji i p. Iwonie Żmuda za przygotowanie takiej miłej niespodzianki. 
Dzieci były zachwycone występem młodych aktorów i na długo po
zostanie w ich pamięci wspaniała gra Czerwonego Kapturka, jej Bab
ci, rapującego Wilka i dzielnego Leśniczego. Po wizycie w bajkowej 

-

, krainie wróciliśmy do przedszkola, gdzie czekała na nas nowa nie
spodzianka- Święty Mikołaj i prezenty. Staruszek wysłuchał pięk
nych wierszy~ów i piosenek zaprezentowanych przez dzieci, przy
tupywał wesoło i uśmiechał się, podziwiał popisy dzieci i znosił cier
pliwie ich małe wybryki. A co najważniejsze, rozdawał drobne upo
minki i obiecał wrócić znów za rok. Zabawa z Mikołajem minęła jak 
jedna chwilka i musieliśmy niestety pożegnać dobrego staruszka. 
Nagrodą dla Św. Mikołaja były uśmiechy wszystkich zadowolonych 
dzieci i podziękowania za miłe spotkanie. Do zobaczenia za rok! 

ANNA CZAPRACKA 
-WYCH. "KRASNOLUDKÓW" I "MUCHOMORKÓW' 



Str. 20 

Studia z dziejów miasta 
18 grudnia 2008 r. miałam zaszczyt uczestniczyć w promocji książki pt. 

"Trzciel - studia z dziejów miasta". Okazją do wydania stały się sym
boliczne obchody związane z 550 - leciem miasta i 120 rocznicą 
połączenia Starego i Nowego Trzciela w jeden organizm. 

Dotychczas, bowiem podstawowym opracowaniem przeszłości miasta 
pozostawała zachowana w formie maszynopisu, niemieckojęzyczna praca 
Augusta Menzła z 1938 r. 

Olbrzymi wkład w powstanie tej publikacji ,miały nasze koleżanki z Bi
blioteki Publicznej Miasta i Gminy Dorota Swierzko i Wioletta Fabian . 
Pomysł powstania zrodził się w 2005 r. Do współpracy zaproszono auto
rów z Instytutu Historii Uniwersytetu Zielonogórskiego, Muzeum w Mię
dzyrzeczu oraz inne osób i instytucje. Cały projekt zyskał poparcie Rady 
Miasta oraz burmistrza Jarosława Karczmarka. 

Za nimjednak książka się ukazała, na sesji historycznej (czerwiec 2008) 
mogliśmy usłyszeć w całości wszystkie referaty składające się na tę publi
kację. Dzięki bezpośredniemu kontaktowi z badaczami dziejów Trzciela 
mogliśmy dowiedzieć się o problemach pojawiających się w trakcie po
szukiwań. Jak mówił we wstępie pan dr Marceli Tureczek, żeby zrozu
mieć teraźniejszość, trzeba sięgnąć do jej korzeni. Stąd konieczne jest po
dejmowanie wysiłku w· celu jak najwierniejszego odtworzenia dziejów lo
kalnej społeczności. Wszyscy referujący zgodnie podkreślali, że tego ro
dzaju badania przyczyniają się do dowartościowania danego środowiska, 
wyzwalając określone inicjatywy, integrując i prowokując do dalszych po
szukiwań. Całość zebranego materiału została podzielona na dwie części. 

Pierwsza poświęcona jest dziejom miasta i okolic do 1945 r. To bardzo 
ciekawy i bogaty materiał, w którym szeroko omówiono krajobraz kultu
rowy i walory geograficzno-historyczne, pradzieje w świetle źródeł arche
ologicznych, okres średniowieczny oraz szerokie spektrum dotyczące dzie
jów Trzciela od połowy XVI wieku do końca II wojny światowej. Uzupeł
nieniem tych studiów są rozdziały poświęcone dziejom rzemiosła cecho
wego, niemieckiej poetce związanej z Trzcielem - Annie Luizie Karsch 
oraz społeczności żydowskiej. 

Część druga to dzieje najnowsze, a ponieważ historię tworzą ludzie nie 
mogło zabraknąć w niej wspomnień mieszkańców. Dzięki temu mamy 
szansę poznać wzorce, które z tego środowiska wyrosły i w nim w prze
szłości działały. Dotarcie do tych osób dało niepowtarzalną szansę ujrze-
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nia dziejów Trzciela poprzez perspektywę ich własnych doświadczeń i 
glądów. W książce znajdziemy bogaty materiał ilustracyjny, a na tył 
okładce wiersz Marcina Heydrowskiego z l 784 r. pt. "Pam 
Trzcielowi". Wielką atrakcją była dołączona do publikacji okolic 
wa widokówka "Dawny Trzciel" zawierająca zamek rodziny Fischer 
Mollard, dawny kościół ewangelicki, dworzec kolejowy ok. 1910 r., 
poetki A.L. Karsch. Gratuluję całemu zespołowi autorskiemu, re 
nemu, wydawcy, władzom, a przede wszystkim Trzcielanom! 

W /w ks'iążka jest dostępna w dziale regionalnym Biblioteki Publi 
w Międzyfjzeczu oraz filiach w Bobowicku, Bukowcu, Kalawie i Kurs 
Wszystkich chętnych zapraszamy do odwiedzenia naszych placówek 
bliotecznych. 

Powstała pierwsza w dziejach mono
grafia miasta Trzciel. Opracowania treści 
książki "Trzciel- studia z dziejów miasta", 
podjął się zespól autorski pod redakcją 
Marcelego Tureczka. Zebranie materia
łów do monografii nie było pracą prostą, 
ponieważ z powodu pożarów i wojen 
większość ksiąg oraz kronik miejskich ule
gła zniszczeni. T e nadgraniczne miasto 
na niespokojnym niegdyś pograniczu 
wielkopolsko-brandenbursko-ślaskim, ma 
bogatą historię wartą poznania. Książka 
jest także opowieścią o mieszkańcach 
miasta, a właściwie dwóch miast, Stare
go i Nowego Trzciela, o tym jak zgodnie 

mieszkali tu obok siebie Niemcy, Polacy i 
Żydzi. Publikacja ta wypełnia wielką lukę 
nieznanych dziejów miasta. Książkę wy
dala Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy 
T rzciel. Druk i oprawa JAD AR. Nakład 300 
egzemplarzy. Książka nie ma charakteru 
komercyjnego i nie jest sprzedawana. Do
stępna jest w bibliotekach. 

Spis treści: 
JAROSŁAW KACZMAREK Wprowadzane 

DOROTA ŚWIERZKO SIOWO od wydawcy 
MARCELI TURECZEK Wstęp 
Część pierwsza. T rzciel do 1945 roku 
KATARZYNA ·SANOCKA- TU RECZEK Krajob 
kulturowy oraz walory geograficzno-hi 
rycz n e miasta i gminy T rzciel 
TADEUSZ lASZKIEWICZ Najdawniejszy i 
ny Trzciel oraz jego okolice w 
źródeł archeologicznych 
woJCIECH STRZYLEWSKI Pieczęć i herb. 
je symboli miejskich Trzciela 
PAwElKARP Trzciel w okresie śre,dnic)W i~• 
c za 
MARCELITURECZEK Zarys dziejów Trzciela 
XVI do początków XIX wieku 
ADAM GóRSKI Rzemioslo cechowe w T 
lu w okresie nowożytnym 
BOGUSŁAW MYKIETÓW Anna luiza 
(1722-1791) 
JOACHIM BENYSKIEWICZ Zarys historii T 
la w latach 1815-1939 
MARCELITURECZEK Trzciel i okolice W 
1939-1945 
ANDRZEJ KIRMIEL Żydzi W Trzcielu 
Część druga. Trzciel po 11 wojnie świ 
w ej 
daniel koteluk Miasto Trzciel w 
1945-1989 
W I ESŁAW HŁADKIEWICZ, STANISŁAW MAT 
Trzciel współczesny. Bilans przem 
wyzwania 
WIOLETTA FABIAN, MARCELI TURECZEK Hi 
i pamięć. Trzciel we wspomnieni 
m ieszkańców 
Bibliografia 
Trzciei/Tirschtiegel. Studien żur 
schichte der Stadt (Zusammenfa 

Andrzej Chmiel 

PS. Kolejnym wydawnictwem, 
będzie opisywala piękne okolice T, 
jest przygotowywana na zlecenie 
Miasta i Gminy Trzciel i Nacileśnict'• 
Trzciel książka "Przyroda gminy 
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Agencja Promocji Przedsiębiorczości 

i Kształcenia Ustawicznego Maria Michalska-Majerska 

66-300 Międzyrzecz, ul. Piastowska 11 A 

teł. 607 070 457 e-mail: michalskamaria@op.pl 

Nie jesteś zadowolony z dotychczasowych zarobków? ~ 
Chcesz zdobyć nowe umiejętności zawodowe? 

Zapraszamy na kursy: 
• kurs małej przedsiębiorczości (jak założyć i prowadzić firmę), 
• kurs kosmetyczki, manicure, makijażu, 
• kurs tapicera, szwaczki, kelnera, spawalnicze, 
• kurs operatora wózka widłowego 
• kurs opiekunki osób starszych, 
• kurs sekretarki-asystentki szefa, 
• kursy językowe, komputerowe, 

· • kursy inne - według indywidualnych życzeń © 



Serdeczne Podziękowania 
Serdeczne Podziękowania dla pracowników Szpitala 

w Obrzycach, za wsparcie duchowe i finansowe, że cały 
czas byli i są ze mną w ciężkich i dramatycznych dla mnie 

chwilach. 
Podziękowanie dla kolegi, szefa Krajowej Sieci 

Ratownictwa Społecznego Mirosławowi ]anzowi, za 
okazałą pomoc od pierwszego dnia wypadku. 
Podziękowania dla Szpitala w Międzyrzeczu, dla 

wszystk ich pracowników, a w szczególności dla opieki 
paliaty wnej i dla pana Władyki ze Stacji Diagnostyki 
w Międzyrzeczu. 

Bardzo gorące podziękowania dla Rotanian 
z Niemiec, w szczególności dla Pana ]iirgena Schulza, dla 
Pana Burmistrza Asendorf oraz dla DRK - Niemieckiemu 
Czerwonemu Krzyżowi, gdzie zapewniono mi fachową 
opiekę medyczną. 

Serdecznie dziękuję Pani dr Christina Schroder, Klinice 
Winsen i Klinice w Hamburgu, gdzie otrzymałem w styczniu 
2009r. nową gałkę oczną. 
Dziękuje wszystkim ludziom dobrego serca, którzy 

przyczynili się do zminimalizowania mojego cierpienia oraz 
podziękowania dla Poradni PROVITY. 

Dziękuję 

Henryk Borówko 

MY TEŻ GRALIŚMY 

Drogim Jubilatom 

Marii i Antoniemu 
Olejnikom 

z okazji 50. Rocznicy Pożycia Małżeńskiego 
najserdeczniejsze gratulacje 

oraz życ"z'enia dużo żdrowia, 
spokoju, pomyślności, 

wiele pięknych i słonecznych dni 
na dalsze lata wspólnego życia 

składa 

Bronisław 
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HABOR 
Kompletne DACHY 

Sprzedaż l dystrybucja 
Zaopatrzenie 

· Wykonawstwo 
Usługi projektowe 

MIĘDZYRZECZ 

ul. Reymonta 7 (teren PRIM) 

tel. kom. 601 700 050 (Pius) 

507 ZQO 212 (Ora 

• więźby 
• pokrycia dachowe 
• okno dachowe 
• rynny tytan-cynk, 

ocynk, miedź, PCV, 
stalowe 

• akcesorlo dach. 

• okna PCV 
• rolety wewn.l zewn. 
• parapety 

Zapraszamy do współpracy firmy wykonawcze 
i handlowe -w ofercie również materiały na stan 
surowyf dacieplenia i inne. 
DYSTRYBUTOR REGIONALNY 

NYLONU DEKARSKIEGO: . ., 
DACHERMANN 

NYLON DEKARSKI 
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na papę 

na blachę 

na beton 

AUTO-MYJN 

Informujemy, że MYJNIA SAMOCHODOW 
z ul. 30-tego Stycznia 

ZOSTAŁA PRZENIESIONA 
na ul. Świerczewskiego (za firmą ROBEX) 

ŚWIERCZEWSKIEGO 

c_____L_I_D_L___j_I_F I_AT_____I_: _O_BE____j;l_ ł 

l AUlO- MYJNIA 

SERDECZNIE ZAPRASZ 
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z-MUZ~~NA WESOŁO-
zABAWA W TEATR Z MIKOŁAJEM I ELF~I. 

ZIMOWE WSPOł\'lNIENIA Z PR:ZEP~~~OLA .. NR ~ .~~~ .. ~~·~ ·~·~;z~~~ 
,,A w teat~ze . 
Wszystko znacze;. 
Tu naprawdę żyje to, na co patrzę. 
Aktor 
co króla gra 
wcale nie jest za szybą ze szkła ... 
Dla mnie 
przy mnie . 
dzieją się te dztwy. 
Kocham teatr, bo jest inny. 
Żywy". · • . " 
(fragment wiersza "Teatr zywy 

- J .Kulm owej) 
Zabawy w teatr to ważny element 

w pracv dydaktycznej przedszkola. 
Teatr t~ synteza sztuk, która wyko
rzystuje wszystkie środki wyrazu. 
Prawidłowo rozwijające się dziecko 
dąży do poznawania otaczającego 
świata. Jest to naturalne dążenie. 
Spontaniczną aktywność dziecka w 
wieku przedszkolnym umożliwiają 

Motto: " Przejdę przez ten 
świat tylko jeden raz. Dlatego 
cokolwiek mogę zrobić dobrego 
lub jakąkolwiek, komukolwiek 
wyświadczyć przysługę, niech 
uczynię, to zaraz. Niech tego nie 
odkładam , ani nie zaniedbuję, 
bo nie będę szedł tą drogą ni
gdy więcej ... " 

Słowa te wypowiedziane wieki 
temu przez Świętego Pawła są 
wciąż aktualne i trafnie oddają 
pomoc drugiemu człowiekowi. 

50-lecie Honorowego Krwiodaw
stwa w Polsce i 34-lecie istnienia 
Klubu Honorowych Dawców Krwi 
przy ZSR w Bobowicku, założone
go przez ś. p. pułkownika - pana 
Czesława Mikołajczyka stało się 
okazją do licznych spotkań w gro
nie krwiodawców. 

Przy tej okazji chciałabym pod
kreślić, że idea krwiodawstwa się
gająca 1974 roku znajduje kontynu
atorów wśród uczniów naszej szko
ły. Szkolne Koło HDK, którego je
stem opiekunem liczv aktualnie 40 
członków. Absolwen-ci naszej -= 
szkoły, którzy byli członkami 
SK HDK kontynuują tradycję 
oddając nadal krew, za co im 
serdecznie dziękuję. Młodzież 
zrz.eszona w kole reaguje na 
ka;dy ~pel z prośbą o "dar ser
ca · najcenniejszy z leków. Od 
czterech lat bierzemy udział w 
~onkursie " Młoda krew ratu
je życie", zorganizowanym 
przez Zarząd Wojewódzki PCK 
W Zielonej Górze, uzyskując 
\V~s.okie lokaty (rok 2007 -3 
mtejsce, 2008- 7 miejsce). Jak 
~o.dkreślił podczas okoliczno
s~wwego spotkania krwiodaw
cow emerytowany dyrektor 
ZSR- pan Adam Żyła w tej 
szkole zawsze istniał kiimat i 
~tm?sfera życzliwości dla idei 

rwwdawstwa i będzie tak z 
pewnością nadal". Takie też 

małe formy sceniczne, które poma
gają w szukaniu swojego wyrazu 
oddającego przeżycia, emocje, do
świadczenie .. życiowe. Są też czyn
nikiem rozładowującym napięcie 
psychiczne, wprowadzają w świat 
ról społecznych, a także poprawiają 
dykcję i wyraźne mówienie. Często 
w ciągu · roku szkolnego bierzemy 
udział w przedstawieniach z udzia
łem aktorów (bajki, teatrzyki). Star
sze dzieci wyjeżdżają do Teatru im. 
]. Osterwy do .Gorzowa. 

W tym roku również przyjęliśmy 
zaproszenie od OPIEKUNÓW. I 
UCZNIÓW SPECJALNEGO 
OŚRODKA SZKOLNO-WYCHOc 
WAWCZEGO W\ MIĘDZYRZE
CZU . DO OBEJRZENIA DWÓCH 
PRZEDSTAWIEŃ TEATRALt 
NYCH: "Mikołaj i Elfy" oraz "Naiq7 
dził się w stajence chociaż miesź-. 

sprzyjające warunki kontynuacji i 
rozwoju działalności SK HD K stwa
rza aktualny dyrektor naszej szko
ły- pan Roman N owak. N as i mło
dzi krwiodawcy uczestniczyli w 
okolicznościowym spotkaniu, któ
re odbyło się 25listopada 2008 roku 
w Internacie ZSR w Bobowicku. 
lnicjatorem spotkania przy kawie 
był dyrektor ZSR- pan Roman No
wak oraz prezes Klubu HDK- pan 
Zbigniew Smejlis. Młodzież przyję
ła podziękowania i gratulacje od 
obecnego na spotkaniu zastępcy 
Starosty Powiatu- pana Remigiusza 
Lorenza oraz obecnych na spotka
niu gości. 

~ał w niebie''. które 'PrzY:~?~owali 
. uczniowie klas 4- 2 gimn(lZ~~m pod 
kierunkiem: p. Iwony,yV'itkowskiej, 
p.Hanny Baran, p. R~r;ę.tY: .J}"eihs. 
Opracowaniem muzycir;Y;n .. zajął 
się p. Sławomir Fil~s ... .Q~'f/onią już 
dzwoneczki po sr:erokiffi~yri~ci~, 
,bo Św. Mik9łaj ~o n~.~dzt.~. Prtybę; •. 
~~ie". ,I .tak ~ię stai?· tylłpqf.i ... ~.~!.8i 
rzy .zabrali nas w pogróź paj~ową 
razem ze · Świętym · Mikołajem; El
fami, Aniołkami. Wyruszyliśmy sa
niami w daleką podróż po gwieź
dzistym niebie, abyprosić Mikoła
ja o speł11ieni~ dziecięcy~h marzeń 
i nie tylko. Prosiliśmy o zdrowie dla 
naszej mamy i o uśmiech na jej twa
rzy każdego dnia. Aktorzy usiedli 
pod choinką, przynieśli nam. słody
cze i prowadzili przyjacielskie roz
mowy o wzajeinnej miłości, dobro
ci i ludzkim braterstwie. Podczas 

Wszyscy krwiodawcy wyróżnie
ni zostali okolicznościowymi dyplo
mami wręczonymi na uroczystym 
apelu, w obecności całej społeczno
ści szkolnej. 

Anonimowi, dla tych, którym ra
tują życie młodzi krwiodawcy z na
szej szkoły: 
Mirosław Kur, Krystian Tro

janowski, Krzysztof Konieczny, 
Tomasz Pochylski, Agnieszka 
Kozdrowska, Michał Kruszelnic
ki, Maciej Mazurek, Paulina 
Rosolak, Kamila Rosolak, Alicja 
Terejko, Marzena Szczepaniak, 
Urszula Musiałek, Agnieszka 
Krupińska, Karolina Mazurkie-
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drugiego przedstawieniifświątecz
nego, zdecydowanie mieliśmy oka
zję do wspólnego śpiewania kolęd 
i pastorałek. Jeszcze raz dzięki 
wspaniałej grze aktorskiej młodych 
wykonawców mogliśmy poczuć 
magię Świąt ę9że~o ·Narodzenia. 
OznajmiliśQ}y wspólnie; że chce
my, aby te święta trwały przez cały 
rok. Dekoracja szopki, bez luksu
sów, na uboczu z siankiem w tle, 
robiła tajemnicze, zbawcze wraże
nie. Wprowadzała nas w świat fan- l 
tazji i pozwoliła dzieciom wyobra
zić sobie narodziny małego Jezu- · 

• sk~. W sz~scx Ąnioło"Yie~ ty~ aria, 
Józef,.osipłeKi .. B.est~.sz~.9wie . to 
wspaniałe, łlistoryczne postacie. 
Od dziś wiemy, że Jezus narodził 
się w stajence, chociaź mieszkał w 
niebie. Na koniec usłyszeliśmy 
piękna piosenkę "Dziś całe niebo 
lśni dla tej miłości maleńkiej do 
wszystkich serc uśpionych". 

Dziękujemy za dostarczenie nam 
tak wzruszających, ciepłych i świą: 
teczno-zimowych wrażeń - jakże 
niezapomnia!lych ... 

Z zirl1o\Vyni pozdrowieniem -
Anna Czapracka 

wicz, Natalia Radomska, Jadwi
ga Kozdrowska, Wioletta Jaku
bowska, Anna Zachwieja, Alicja 
Mateja, Marcin Dąbrowa, Bar
tłomiej Dębowski, Mariusz Fi
klewicz, Mikołaj Kilinowski, 
Kamil Madzelan, , Maciej Iliń
czyk, Patryk Polechajło, Konrad 
Szukała, Martyna Jankowska, 
Krystian Brewka, Łukasz Grze
chowiak, Mariusz Gajdziński, 
Mateusz Wajda, Patrycja Bator
ska, Marcin lwanicki, Mariusz 
Szulikowski, Jarosław Kołodziej, 
Jacek Kominiak, Paweł Drze
wiecki, Aleksandra Wilk, Patryk 
Gerech. 

Dziękując Wam za "dar serca", 
pragnę wyrazić ogromny szacunek 
dla propagowanej przez Was huma
nitarnej idei krwiodawstwa. Parnię
tajmy, że "człowiek jest wielki nie 
przez to, co posiada, lecz przez 
to, kim jest, nie przez to co ma, 
lecz przez to, czym dzieli się z 
innymi". 
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Organizacja Narodów Zjednoczonych, 
podczas 62. Zgromadzenia Ogólnego, w 
grudniu 2007 roku, ogłosiła rok 2009 jako 
Międzynarodowy Rok Astronomii 
(MRA2009). Deklaracja została zapropono
wana przez Włochy , a inicjatorką MRA2009 
jest Międzynarodowa Unia Astronomiczna. 
Rok 2009 ma dla astronomii szczególne 
znaczenie. W tym roku przypada 400. rocz
nica użycia przez Galileusza lunety do 
oglądania nieba. Jego obserwacje stano
wiły przełom w postrzeganiu i rozumieniu 
Kosmosu. Od tego czasu każda nowa kla
sa przyrządów astronomicznych pozwala
la na dokonanie przełomowych , fundamen
talnych odkryć. Astronomia pozwoliła na 
formulowanie pierwszych ogólnych praw fi- · 
zyki (prawa ruchu planet) i do dziś stanowi najsilniejszy i najpiękniejszy dowód ich po
wszechności. W 2009 roku przypada także 90 istnienia Międzynarodowej Unii Astrono
micznej (IAU), 40 lat od pierwszego lądowania człowieka na Księżycu (Apollo 11) oraz 
najdłuższe zaćmienie Słońca w XXI wieku. 

Celem roku astronomii jest zwiększenie zainteresowania społeczeństw astronomią 
oraz nauką w ogóle, wskazanie korzyści , jakie ludzkość odnosi z ich rozwoju, przekaza
nie najnowszych wyników badań , a także rozwój pokojowych metod współpracy m ię
dzy narodami. Astronomia ma wielkie znaczenie dla świadomości współczesnego czło
wieka. Pytania o istnienie życia poza Ziemią, o pochodzenie obiektów kosmicznych i 
ich przyszle losy pobudzają wyobraźnię i ciekawość zarówno uczonych jak i laików. 
Obrazy obiektów astronomicznych, uzyskiwane przy pomocy największych , współcze

snych teleskopów mają wielkie walory estetyczne. Astronomia jest jedyną nauką , której 
towarzyszy masowy ruch milośników tej nauki . Miliony amatorów na całym świecie nie 
tylko przeżywają obserwowanie nieba jako wspaniałą rekreację, ale także często pro
wadzą obserwacje o wartości naukowej. Widok nocnego nieba zawsze robił na ludziach 
wielkie wrażenie. Proste obserwacje astronomiczne są jednocześnie rozrywką praw
dziwie demokratyczną: tanią, powszechnie dostępną , o potencjalnie wielkich walorach 
emocjonalnych i intelektualnych. Do obserwacji nocnego nieba wystarczy bezchmurne 
niebo, wzrok ku gwiazdom skierowany, lornetka lub prosta lunetka. Może to być wspa
niale przeżycie rodzinne, łączące starszych i młodszych, tych co już dużo wiedzą z 
tymi, którzy dopiero chcą się dowiedz i eć. 

Hasłem MRA2009 jest: "Odkryj swój Wszechświat". 

Powolany został międzynarodowy komitet organizacyjny roku oraz narodowe 
tety w wielu krajach (w tym w Polsce). 

Ogólnoświatowe projekty Międzynarodowego Roku Astronomii 2009: 
e 24 godzinna astronomia - pokazy astronomiczne trwające łącznie przez 4 
e Galileoscope - bardzo tani teleskop dostępny dla każdego 
e Kosmiczny dziennik - błogi prowadzone przez znanych astronomów 
e Portal do Wszechświata- witryna ze zdjęciami, materiałami wideo , 

nośnikami do dalszych materiałów 
e Ona jest astronomem - projekt skierowany do kobiet 
e Świadomość Wszechświata- pomoc dzieciom pokrzywdzonym przez 
e cykl szkoleń dla nauczycieli 
e cykl wystaw najpiękniejszych zdjęć kosmosu 
e Świadomość ciemnego nieba - koordynacja inicjatyw związanych 

ochroną naturalnego ciemnego nieba przed zbędnym zaniPr;~szr~·• 
niem sztucznym światłem 

e Astronomia i światowe dziedzictwo - ochrona obszarów, budowli 
zanych z astronomią i stanowiących element dziedzictwa kultu 
ludzkości. 

Wielki tort w holu Państwowej Szkoły 
Muzycznej l. stopnia w Międzyrzeczu , dar 
pana Stanisława Mikanowicza, jest kro
jony dla uczniów uczestników dzisiejsze
go koncertu. 

Dyr. Małgorzata Telega- pragnę po
witać zaproszonych gości, rodziców i milo
śników muzyki. Słodka niespodzianka roz
błyskując sztucznymi ogniami wjeżdża do 
auli. - Przybyłym życzę milego odbioru i 
wszystkiego najlepszego w Nowym Roku. 

W roli prowadzącej pani Paulina Karp
ciw. Koncert rozpoczyna chór dziecięcy 
pod kierunkiem p. Elżbiety Skibickiej. Bia
łe bluzeczki, dziecięce twarze pilnie wpa
trzone w nauczycielkę. Utwory - jeden a 
capella, z akompaniamentem fortepianu -
Wiktoria Janeczek i zespołu skrzypcowe
go p. Jolanty Helwig. Potem starsi ucznio
wie. Ewelina Surma- fortepian i śpiew. 
Kolędy i pastorałki , bardziej i mniej znane. 
Solo, w duetach i kwartetach. Z akompa
niamentem różnych instrumentów. Duet 
skrzypcowy: Ewelina Skotnicka i p. Jo
lanta Helwig. Cztery kolędy. Jak brzmią 
na skrzypcach? Zespól wokalno - instru
mentalny. Gitarzyści pana Zdzisława Mu
siała , kwartet: Marta Kostecka, Magda 
Szabat, Mateusz Grządko i pan Zdzisław 
Musiał, który kolędę " Wśród nocnej ciszy" 
opracował muzycznie. 

Nie tylko kolędy słyszymy dzisiaj. Wik· 
toria Janeczek uczennica p. Kazimierza 
Dziembowskiego na fortepianie gra H. 
Pachulskiego "Preludium c-moll op.B nr 1." 

Następny chór szkolny. Uczniowie p. 

W związku z tym Biblioteka 
bliczna w Międzyrzeczu zap 
czytelników "Kuriera MiPtf7,w7.1Jrbi 
go" do udziału w mini quizie 
nomicznym: 

Co to jest i kto jest 
nalazcą urządzen 
przedstawionego na 
sunku? 

Czekamy na prawidłowe 
zanie: 
Biblioteka Publiczna 
Miasta i Gminy 
Os. Centrum 8 
66 - 300 Międzyrzecz 

Aliny Plebanek zaśpiewają 6 krótkich 
lęd. l perełka dzisiejszego koncertu. 
dzo zdolna lga Dajworska w premi 
utworze p. Z. Musiała. Towarzyszy jej 
pozytor. Dziewczyna ma piękny , 
aksamitny - jak mówi pani Karpciw -
nie milknie burza oklasków, też za 
fachowego akompaniamentu p. 
Słowa napisała Magdalena Ja 
( "Leży dzieciątko Jezus'). Ponown 
fortepianowy: Sandra Dyszkant i 
ria Janeczek, śpiewa Adrian na M 

Kolej na uczniów pani Karpciw. KI 
cyklu 4.ietniego, jeden z utworów ni 
swingujący, potem Zespól Wokalny. 
samą przyjemnością słuchanie 
ustawionych głosów, uczniów, którzy 
boją się sceny. 

Ostatni akcent koncertu to Orkie 
szkolna - pod kierunkiem p. Elżbiety 
bickiej. Liczna, widzę troje skrzypiec, 
deony, gitary, cymbałki , saksofon i · 
partiami solowymi na poszczególne in 
menty. Calość dobrze wychodzi , 
rozumiemy, że wzajemne słuchanie 
muzyków, tak młodych, na pewno nie 
prostą sprawą. Otrzymują zasłużone 
ski - od zgromadzonych w auli rodzi 
znajomych. 

Piękny koncert. Prezentacja · 
wych umiejętności naszych młodych 
dzyrzeckich muzyków. Potencjal kul 
no-artystyczny naszego miasta. 
dzieję , że usłyszymy ich jeszcze 
nie na miejskich imprezach. 

Iwona 
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Poradnia Psycn:ruegli!Zno- .. .. < 

zaprasza wszystkich chętny~h do UCZ 
S ŁY LA ODZICOW I 

Szkoła dla Rodziców i Wychowawców to program spotkań dla każdego, kto szuka sposob · 
głębszych i cieplejszych relacji z dziećmi. 

")ego głównym · · · · 
'".dzieżą. Nauka umiejętności lepszego porozumiewania się, refleksja nad własną postawą wychowawczą, 
n~'ddświadczeń, to małe kroki ku głębszej relacji, dającej zadowolenie, poczucie wzajemnej bliskości. To 
na lika~ dialogu i kształtowanie więzi opartych na wzajemnym szacunku. Szkoła dla Rodziców i '"''Tn.,"''"' .. ,~~'"'17_j 
c~.w"~czy nie tyle "metod" co budowania relacji w duchu podmiotowości i dialogu. 

wne motto Szkoły dla Rodziców i Wychowawców brzmi: Wychowywać to kochać i wymagać. 

będą odbywać się na terenie poradni. 

W sprawie zapisów i dokładnych informacji prosimy o kontakt 
(telefoniczny lub osobisty w Poradni) 095 742 95 10: 

Agnieszka Szadkowska- pedagog 
Patrycja Leonciuk- Frelichowska - psycholog 

tz·\,~~Q~:Rmale organizacyjne odbędzie się 09.03.2009 r • 
.Jl~~~~~~·~· . ~~!::::!~ na t~~~g!~ : ~Ol:E!~Si. ~ 

Fragment ulicy Konstytucji 3 Maja 

W pobliżu stacji 
benzynowej 

- ul. 30 Stycznia 

Widok od ulicy Chłodnej 

Kaplice - cmentarz na Os. Centrum 
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e-ma · , www.bondom.republika.pl 
Członek Wlkp. ~1~~.~~zyszenia Pośrednikqll~:.Qbrocie N ieruchomościami 

··srurdo ubezpieczone, Licen'Ćja' Zawodowa nr 2783, nr 3465 

Proponujemy Państwu następujące ofertv: 
KURSKO - Poniemiecki budynek mieszkalny bliźniak , zbudowany z 

cegły, po kapitalnym remoncie, otynkowany, ocieplony, nowa elewacja, 
z dachem skośnym pokrytym nową dachówką Roben, nowy komin i ryn
ny ocynk. Nowe okna PCV z zewnętrznymi roletami. Powierzchnia użyt
kowa ok.llO m2• 

Parter: salon z kuchnią , łazienka , przedpokój . Na podłogach posadzka betonowa, 
brak futryn, parapetów. Ganek z nowymi drzwiami wejściowymi. 

Piętro: dwa pokoje, hall. Na podłodze płyty OSB, ściany w regipsach, okna dacho
we z wykuszami. 

Media: wyprowadzone instalacje elektryczne i wodno-kanalizacyjne w poszcze
gólnych pomieszczeniach, energia, siła , hydrofor, studnia, szambo, linia telefoniczna. 

Inne zabudowania: budynek 
gospodarczy poniemiecki zbudowa
ny z czerwonej cegły z dachem kry
tym czerwoną dachówką kar
piówką, drugi budynek gospodarczy 
drewniany na podmurówce z cegły 
z dachem pokrytym czerwona da
chówka karpiówką. 

Działka: działka o powierzchni 1 
396 m2, częściowo ogrodzona, za
gospodarowana krzewami ozdob
nymi. 

Cena: 230 000 zł 

Paczki mikołajkowe dl 
dzieci od gimnazjalistó 

W dniach 19 listopada - l 
grudnia 2008 roku Samorząd 
Uczniowski Gimnazjum nr l 
wraz z klasą III d przeprowadził 
zbiórkę słodyczy dla dzieci bę
dących pod opieką Caritas w 
Międzyrzeczu. Po rozpropago
waniu akcji szybko zaczęły po
jawiać się różnorodne łakocie. 
Liczył się każdy, nawet najmniej
szy gest. Udało się zebrać: 17 pa
czek czekoladek, 6 paczek cia
stek, 15 batonów, 7 figurek cze-

koladowych, l paczkę gumy 
żucia, 15 małych czekolad, 
dużych czekolad, 3 paczki 
kierków, 20 sztuk CU lr1Dt"'lriHIT< 

ogólnej wartości 118 zł. Z 
nych słodyczy uczennice 
III d: 1 udyta Tomczak, J o 
Halczak i Katarzyna And 
utworzyły 17 paczek mi 
wych, które przekazano 
nowi Caritas - Panu Jan 
Rutkowskiemu. 

Joanna Halczak Klasa I 
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Koncert - pierwszy w tym 
rol{u -w l<ościele Sw. Jana 
1 . stycznia, Nowy Ro~, i pierwszy w ty~ 

roku koncert w kości~le Sw. J~na. Kolędy 1 
asteralki w wykonaniu _m~zykow z z~spolu 

p Armia". Wielkie cho1nk} przystrojone u 
"tóp Ołtarza w kościele Sw. Jana. Ostat
~ie przygotowania do koncertu noworocz
nego. Ks. proboszcz Marek Walczak -
Drodzy Państw~, rozpoczynamy ~o!,ędo~a
nie z muzykami z zespołu "Armia -. Dzię
kuje sponsorom- P~BR, BU~PO_L, GBS. 
Przedstawia muzykow. - Mysię, ze to bę
dzie radosne wspólne uwielbienie Pan~ 
Boga. "Dzisiaj w Betlejem ... ", w_ e własnej 
aranżacji zespołu , ale w zgodzie z kano
nem muzycznym. l nieco żwawiej. Gitary, 
saksofon, trąbka , instrumenty klawiszowe 
i perkusyjne. J_e~?n z ~u~yków -tu ~tym 
kościele staw~alismy p1ęc lat temu pierw
sze kroki, dzięki waszemu księdzu pro
bOszczowi. Solistka zachęca do wspólne
go śpiewania. 

"Bóg się rodzi ... ". Solówka tym razem 

MIŁĄ NIESPODZIANKĘ 
ZOSIA MI ZROBIŁA, 
NA BAL PRZEBIERAŃCÓW 
DZIŚ MNIE ZAPROSIŁA. 
MAŁE PRZEDSZKOLAKI 
PIĘKNE STROJE MAJĄ 
l DO ŚWIATA BAJEK 
GOŚCI ZAPRASZAJĄ. 

(fragment wiersza. "Bal") 
.. Czas na zabawę, muzykę , taniec i 
sp1ew, bo WRESZCIE ROZPOCZĄŁ SIĘ 
~ARNAWAL Dlatego zapraszam wszyst
kich na wspomnienia z naszego balu, któ
ry o_dbył się w styczniu w Wojskowym Ka
~Y~Ie. Brały w nim udział same osobisto
scJ :: "Pszczółki", " Żabki", "Muchomorki", 
~K~asn.~ludki ", "Biedronki" i "Sówki -Mądre 
ułowki · ~y/ to wyjątkowy bal, ponieważ 
zap~oszen1e otrzymaliśmy od Pary Królew-
skie Z" · . !· . jechały s1ę do nas wszystkie dobre 
wrozki,_ czarodziejki oraz znane dzieciom 
postac_le bajkowe. Goście przybyli w towa
~zystw_1~ dzielnych rycerzy, piratów, a tak
ze policjantów, motyli księżniczek i zwie-
rzątek 1 • h ' . . . k ~snyc . Wszyscy zachwycali s1ę 
Plę . nyml strojami dzieci i próbowali odgad
nąc, z jakich bajek są te postacie? Psyt! -

na saksofonie. Przyjemny ciepły alt, bar
dzo czysty, Katarzyny Bogusz, młodej 
dziewczyny. "Witaj Jezu ... "- z dużą dawką 
rytmu i perkusji, na głównym motywie mu
zycznym osnuta bogata instrumentalizacja. 
"Jezus Malusieńki ... " przepełniony egzy
stencjalnym smutkiem. Bardziej i mniej 
znane kolędy i pastorałki, te współcześnie 
tworzone również, w rytmie reggae. Muzy
cy zachęcają do uczestnictwa w koncer
cie. "Lulajże Jezuniu ... ". Bardzo znane pol
skie kolędy w nieco rockowym wydaniu 
zespołu "Armia ". Na koniec najstarsza z wy
konywanych dzisiaj kolęd- ciekawostka
w orientalnej szacie muzycznej, bardzo 
modnej dzisiaj. "Koncert kolęd i pastora
lek" czyli kawalek dobrej muzyki, pięknie 
śpiewanej przez wykonawczynię - przy 
okazji kolęd świątecznych , jedna z wielu 
propozycji kulturalnych dla międzyrzeczan 
ks. proboszcza Marka Walczaka. 

Iwona Wróblak 

niech to będzie naszą wielką tajemnicą. 
Przy dźwiękach tanecznych piosenek, 

wszystkie dzieci radośnie 
bawiąc się , wirowały po 
całej sali udekorowanej w 
kolorowe balony, śnieżyn
ki, serduszka i ruszyły w 
zaczarowaną , bajkową 
podróż , gdzie zawsze pa
nuje radość i uśmiech dzie
ci , i gdzie czas wolno pły
nie , a wskazówki zegara 
wciąż pokazują tę samą 
godzinę . To wszystko było 
u nas. A przedszkolne, do
bre Wróżki , cały czas czu
wały nad przebiegiem balu 
i pełniły rolę przewodników 
po Baśniowej Krainie. My
ślę, że nasz bal należy za
liczyć do udanych. Gratulu
jemy rodzicom ciekawych 
pomysłów i za udział w 
przygotowaniu przepięk
nych strojów. Bal odwiedzi
la i dobrze się bawiła 

- Anna Czapracka 

Str. 29 
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WIGILIA W KLASZTORZE 
SIÓSTR KLARYSEK 

"Zawsze, ilekroć uśmiechasz się do swojego brata: 
wyciągasz do niego rękę, jest Boże Narodzenie. 
Zawsze, ilekroć pozwolisz, by Bóg pokochał innych przez 
Ciebie ... zawsze wtedy jest Boże Narodzenie" ... 

Matka Teresa z Kalkuty 
24 grudnia Wigilia Bożego Narodzenia w Stołówce dla Ubog.ich w Międzyrzeczu . 

Stoły nakryte białymi obrusami, na nich 80 paczek spożywczych na Swięta , a przy okienku 
d ługa kolejka po wigilijne potrawy. Porządku w kolejce pilnował Mirosław Ostrowski. 
Obok rozświetlona choinka, stol ik z opłatkami , przy którym Siostry łamały się opłatkiem , 
składały życzenia i wręczały paczki. Częste były łzy wzruszenia, radości , wdzięczności. 

Mirosław Ostrowski wychwalał kuchnię ... 
Wychwalał kuchn ię i wielkie serce Sióstr Klarysek. l stara się im odwdzięczyć za 

pomoc, uprzejmość, dobre słowo , które otwiera żelazne wrota, za to im dzięki. .. Nosi 
węg iel , kopie ogródek, robi drobne naprawy gospodarcze. Podobnie, jak Jerzy Karpiń
ski, który narąbał duży stos drewna na opał. .. 

Klasztor sióstr klarysek: Klary, Bernadety, Przełożonej Matki Stanisławy Golec i in
nych -to dom rodzinny, który przyciąga bezdomnych i bezrobotnych, ludzi pokrzyw
dzonych przez los, ko rzystają z jego posi łków też renciści i emeryci, którzy z trudem 
wiążą koniec z końcem - jak mówią : .. .. . mając 600 - 700 zł renty, prawie wszystko 
wydają na opłaty , leki , odzież" - żalą się . Klasztor sióstr klarysek w M iędzy rzeczu -to 
wielki dar Boży , jak dom założony przez Matkę Teresę z Kalkuty w dalekich Indiach. 

Wielu z tych ludzi ma swoje ulubione ko l ędy , czyli pieśni re ligijne mówiące o naro
dzeniu Chrystusa w Betlejem. Jeden z ubogich kolędował i grał na instrumencie mu
zycznym śpiewając: 

.,Cicha noc, święta noc, 
Pokój niesie ludziom wszem, 
A u żłóbka Matka Święta 

Czuwa sama uśmiechnięta, 
Nad Dziecią tka snem, 
Nad Dzieciątka snem". 

Kazimierz Kulas 

Pelen smaku salonik pani Haliny Nowackiej . 
Gospodyni zaprasza gości;- Grzańca czy porteróweczki? Na rozgrzanie gardeł, 

rozluźnienie mięśni do śpiewania. 
To trzecie z kolei spotkanie u Pani Haliny, coroczne 11. stycznia, śpiewan ie 

kolęd , wspólne, z przyjaciółkami. Tak zwane .. babskie" - mężczyźn i nie mają wstę
pu, bo panie spotykają się co tydzień- od 8. lat na Babskich Wtorkach. Widują s ię 
na zajęciach Uniwersytetu Trzeciego Wieku. By razem haftować, chodzić nawykła
dy, uczyć się języków obcych itd. Przyjaźnią się też prywatnie. Znają od lat. 

- Więc salonik Pani Nowackiej to druga filia Babskich Wtorków?- pytam. -Nie
prostuje pani Iwanowska -pierwsza. Śpiewanie kolęd u Haliny było wcześniej .. . 

Wielki rudy kot, futrzasta ozdoba okiennego parapetu, świątecz n ie przystrojo
nego wyciętymi z drewna choinkami, rozciąg n ięty nad ciepłym kaloryferem śp i 
smacznie. Ma na imię , no oczywiście - Rudik, jakżeby inaczej ... Gabi, kilkumie
sięczna słodka jamniczka ufnymi oczkami 
na merdająco wita wszystkie przybyle oso
by. Domowa atmosfera Świąt , które jesz
cze nie przeminęły. 

U Pani Nowackiej Święta, Czas Świą
teczny, szczególnie starannie się pielęgnu
je. Świadomie, nie tylko rodzinnie. Namó
wiła do tego przyjaciółki. Mnie także. Tra
dycję t r z e b a pielęgnować . -Staram się 
przekazywać najlepsze tyczenia świątecz
ne nie tylko najbliższej rodzinie, przyjacio
łom również- mówi Pani Halina. 

Choinka w rogu pokoju, ozdobiona nie 
tylko kupionymi w sklepie bombkami. 
Mieszkanie Pa'ni Haliny pełne jest rękodzie
łek wykonanych własnoręcznie przez ro
dzinę - córkę , męża. Kolorowe malowane 
na szkle witraże , stylizowane rzeźby pta
ków, wyszywanki i oczywiście mikolaje, te 
przed wejściem do domu i w holu. W poko
ju, gdzie siedzimy w kręgu za stołem , z 
przygotowanymi przez gospodynię śpiew
nikami znanych polskich kolęd , na komin
ku gliniane figurki Świętej Rodziny i posta
ci z pastorałek . 

RZECKI 

Atmosfera swobodna, ale i też pełna skupienia. - Teresa. Ty solówkę 
śpiewać ... Pierwsze kolędy zaczęli pisać dawno temu proboszczowie ... Nasze 
ni ki różnią się nieco, każda z pań pochodzi z innych stron. ,.Jezus Malusieńki .. 
stole pączki świąteczne , torcik i świąteczne pierniki, bardzo smaczne. Czaj 
herbatką . W przerwach zagryzamy, trzeba spłukać gardło. Pan Nowacki chwil 
u wejścia -nawet ladnie Wam to wychodzi, to śpiewanie... Pani Nowacka 
nie kieruje naszym śpiewaniem, panie po dwie intonują pieśn i, my dolą 
refrenie. Jedna z kobiet należy do zespołu ,. Kęszyczanki", ki lka nagrań z płyty 
społu słuchamy , tak śpiewają profesjonalistki. 

Na następne kolędowanie umawiamy się za rok, stała data 11. stycznia, w 
niku Pani Nowackiej. która tak wdzięcznie pełni honory pani domu. Albo 
w altance w lecie .. . Ile rodzin , ile domów w Międzyrzeczu tak świadomie piel 
polskie Święta , wspólne polskie tradycyjne śpiewanie kolęd z tej okazji . Tak 
zaprasza gości i przyjaciół? 
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[ł]IOIRCHER 

CZYSZCZENIE: 
_dywanów, wykładzi n 
_ tapicerki meblowej i samochodowej 

USŁUGI WYKONYWANE U KLIENTA 
CENY KONKURENCYJNE! ZADZWOŃ! 

kom. 661 055 417, tel. 095 742 12 51 

Naprawy sprzętu K1V 
Drobne akcesoria, piloty na zamówienie 

Serwis TV "Dom Rzemiosła" 
ul. 30-go Stycznia 39 

teJ. 095-7 42-2287 
Pn - Pt: 9:00 - 17:00 ; Sobota: 9:00 - 13:00 

Środa: nieczynne (praca w terenie) 

SERWIS KOMPUTEROWY DŻAK 
U s · i serwis na telefon z do· azdem do klienta! 

* Diagnostyka usterek komputerowych 
*Instalacja i konfiguracja systemów 
* Projektowanie stron internetowych . 
* Tworzenie baz danych pod kątem potrzeb khenta 
*Profesjonalna naprawa porysowanych płyt CD/DVD 
* Odzyskiwanie utraconych danych 
* Pro 'ektowanie i tworzenie lokaln 

Zarząd Cmentarzy Komunalnych Gminy Międzyrzecz 

Products P.H.u. z.P.chr. 

USŁUGI 
CMENTARNE l POGRZEBOWE 

66-300 Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3-go Maja 35 
tel. ('095) 742 82 85, 0606 837 843 (czynny całą dobę) 

NASZA FIRMA OFERUJE: 
* kompleksową organizację pogrzebów 
* transport karawanem (kraj i zagranica 

* budowę grobowców 
sprzedaż trumien, odzieży i wieńców 

WIBRO 
BETON 

Bloczki betonowe fundamentowe B-15 
z atestem wg. PN-EN771-3:2005 

PRODUKCJA -SPRZEDAŻ 

tel. (095) 741 18 57 
(068) 38 252 31 

Oferuje: 
e układanie glazury 

e montaż regipsów (klej i stelaż) 
e szpachlowanie, tynkowanie, malowanie 

e układanie paneli podłogowych 
e drzwi i okien 

BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

'* Projekty budowlane i technologiczne 
* Modernizacja i rozbudowa budynków istniehcych 
* Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

Os.Gen.Sikorskiego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 7 42 92 05 

Doradztwo techniczne * 
Wyceny i kosztorysy * 
Opinie techniczne 

SPRZEDAŻ "PROJEKTÓW GOTOWYCH., 

FIR.MA ,,MARG 
w Międzyrzeczu 

ROK zAŁożENIA 1988 
mgr inż. Marek Grześkowiak 

POLECA: 
• budowa i remonty budynków 
• kierowanie i nadzór robotami budowlanymi 
• projektowanie i adaptacja projektów budowlanych 
• wyceny, kosztorys i opinie techniczne 
• handel materiałami budowlanymi 

KONTAKT: teł. (O 95) 741 26 Ol, kom. O 502 274 580 
lub e-mail: margpol@o2.pl 
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Jako pierwszy wystąpi Teatrzyk "Afle
kin" ze Specjalnego Ośrodka Szkolno 
- Wychowawczego. Spektakl "Narodził 
się w Stajence .. . "przygotowali Anna Pie
lesiak i Sławomir Filus . • Ani oko nie wi
działo, ani ucho nie słyszało, co się tutaj 
będzie działo ... ". Narrator (Basia Kłos) opo
wiada i relacjonuje legendy, także w for
mie śpiewanej. O Aniele, co przychodzi do 
Maryji z Nowiną od Boga, że ta pocznie 
Syna Bożego. Akcję ilustruje dobrze dobra
na muzyka autorstwa pana Filusa. Jezus 
z Maryją idą do Betlejem na spis ludności. 
Maryja rodzi syna w stajence. Pasterze 
przynoszą Dzieciątku pierwsze dary. "Ma
leńka milość w żłobku śpi, chrońmy ją, ona 
zbawi świat". Nowa milość zrodzona z lu
dzi, magiczna i niewinna, Nowa Jakość. 
Spektakl o milości do dziecka w kołysce, 
podniesionej do mistycznych wymiarów, 
albowiem iskra boska tkwi w nas potencjal
nie. "Chcemy tak by było zawsze, świat żył 
magią Świąt". Dzięki wspaniałej oprawie 
muzycznej przedstawienie zyskało wiele 
dodatkowych znaczeń. Ze szczególną 
przyjemnością słuchaliśmy śpiewającej 
Basi Kłos , występującej dziś w podwój
nej roli. 

Sala w Internacie Specjalnego Ośrodka Szkolno -Wy
chowawczego. Na scenie spotkań zespołów szkół pod
stawowych i gimnazjów zgromadzono rekwizyty; szop
ka-staj~nka z kołyską, wisząca nad sceną gwiazda, ozdo
bione Jampkami choinki. 

Zespół Jasełkowy ze Szkoły Podsta
wowej nr 3 także postawił na muzyczną 
oprawę swego spektaklu "Mędrcy świata ". 
Reż. i oprawa piast. siostra Joanna Kier
biec, oprac. muz. Ewa Witkowska. Nar
ratorem i tkanką spajającą przedstawienie 
był chór dziewcząt na bardzo dobrym po
ziomie śpiewający kolędy i inne utwory 
muzyczne. Jak grecki chorał ilustrował pie
śniami krótkie scenki, w których widzieli
śmy urocze małe aniołki i, równie sympa
tyczne, diabliki debatujące o znaczeniu ma
jącego się wydarzyć Faktu Narodzin, do 

którego prowadzi magów Gwiazda. "By 
drogi krzywe stały się prostymi, by ktoś za
mknięte drzwi otworzył". l przypomniał so
bie starą kolędę- śpiewał chór, na glosy. 
Chórem dyrygowała pani Ewa Witkowska. 

Zespół klas integracyjnych z Gimna
zjum nr 2 przygotowało spektakl "Jak to z 
narodzinami Pana Boga było ". Autorzy 
przedstawienia- Ewelina Białuga, Rena
ta Marcinkawska i Beata Leja. 

Czas Adwentu to Czas Czekania. Lubi
my wracać do wspomnień , do szczęśliwych 
chwil. Do Czasu Czekania. Czy ludzie cze-

APEL 

FUNDAOA DZIECIOM 
"Zdążyć z pomocą" 

ul. torniańska S 
01-68S Warszawa 

Jestem mamą sześcioletniej Oli. Ola od urodzenia choruje na mózgowe 

porażenie dziecięce (niedowład czterokończynowy spastyczny). W marcu Ola została 

poddana operacji ortopedycznej w celu uwolnienia przykurczów wielopoziomowych. 

Ale aby nastąpiła widoczna poprawa i Ola miała szansę na sprawność ruchową oraz 

mogła chodzić, potrzebna jest intensywna rehabilitacja, masaże i specjalistyczny 

sprzęt rehabilitacyjny; 

Przedsięwzięcia te znacznie przekraczają moje możliwości finansowe {utrzymujemy 

się z zasiłku i alimentów na dziecko), tym bardziej, że Ola wymaga całodo~wej 

opieki, co wyklucza podjęcie przeze mnie jakiejkolwiek pracy. 

w związku z tym zwracam się z gorącą prośbą do Państwa o wsparcle 

finansowe. Każda najmniejsza wpłata przybliży Olę do celu, jakim jest osiągnięcie jak 

najlepszej sprawności ruchowej i spowoduje przełom w jej sześcioletniej walce o 

powrót do zdrowia. Bardzo proszę nie zmarnuj 1 o/o ze swojego podatku i przekaż na 

pomoc dla Oli. 

Podziel się tą informacją ze swoim znajomymi. 

Wszelkie kwoty proszę przekazywać na: 
FUNDAOA DZIECIOM "Zdążyć z pomocą" 
ul. Łomlańska S 01-685 Warszawa 
Nr konta: 41124010371111001013219362 
Z Dopiskiem: Darowizna na rzecz Aleksandry Weres 

Katarzyna Bołdyn 
Os: L.W.P lD/20 

66-440 Skwierzyna 

kają na Boga? Czy ktoś nas odwiedzi w 
Święta? Mamy dom, by przyjąć gościa, ale 
są bezdomni, nieszczęśliwi, opuszczeni, 
zagubieni, którzy nie mają tyle miejsca, 
może zrobią to we własnym sercu? Które 
jest domem nas chroniącym, bytem samym 
w sobie. Wartością naczelną. Czy serca dla 
wszystkich wystarczy? Przeżyjmy ten Cud 
jeszcze raz. Zaczyna się pastorałka. Wa
runki historyczne, obyczaje przełomu ery. 
Cesarz rzymski August, król Herod i ów
czesna Palestyna. Równocześnie mit roz
grywa się w Piekle, opór materii, wątpliwo
ści, zło bardziej lub mniej zakotwiczone. 
"Daj ludziom zmęczonym laskę miłości" sły
szymy w końcowej piosence jako uniwer
salne przesłanie. 

Jako ostatni wystąpił Teatr Szkolny 
"Ananas" przy Szkole Podstawowej nr 
2. Spektakl .Przygoda w Wigilię" przygoto
wały Maria Sobczak- Siuta i Hanna Bar
czewska. 

Główną rolę w spektaklu, teatralną i rze
czywistą, grały dzieci. Jedni z aktorów 
przedstawienia, moralitetu, odgrywanego 
corocznie w naszych domach. Czy czują 
się pełnoprawnymi odtwórcami ról? Cze
kając na Wigilię na majdanie przed blo
kiem, pustym placu, gdzie nie ma się gdzie, 
w sposób ważny, symboliczny, schronić? 
Zajrzymy, wraz z reżyserem, w głąb dzie
cięcego serca, uważnie przysłuchajmy się, 
o czym tyka. T o proste (w sprawnie napi
sanym scenariuszu), czy tata pracujący 
daleko w świecie w tą Wigilię wreszcie wró
ci do dziecka? Jakie jeszcze są życzenia? 
Żeby być Ważnym dla Kogoś - dla kole-

QÓW, mamy. Dostać prezent- cóż, 
Swięty Mikołaj umarł w sercu d 
Wskrzesić go, to tak ważne dla 
scenariusza ... Przybywa więc 
wolą dobrych intencji, przekonuje 
nie j_est, tym razem, przebranym 
tern dorabiającym do stypendium. l 
swoimi wrażliwymi na prośby u 
re przypisuje mu wielowiekowa l 
życzenia dzieci. Spełni je, bo 
jeżeli dzieci odnajdą Magicz 
Bożego Narodzenia, i pałac 
kolaja, gdzie jest Krysztal. Dzieci 
mują Podróż, która jest, wydaje 
nazywaniem rzeczy istotnych, 
niem najważniejszych celów. 
zrębów kośćca , który da im mocną 
stawę do istnienia w świecie . W tym 
trzeba zwizualizować, urnagicznić na 
lę Świat. Usnąć i wyśnić marzenia. T o 
boliczny kilkakrotny obrót dookoła si 
srebrny deszcz z nieba. Co tam j 
majakach i snach- nie tylko dobre 
Jest Zły Duch- duch glupiej kłótn i , 
szania rzeczy, przeszkadzających 
skrajnych i małostkowych. P 
je sobą Czarne Drzewa. Jest też 
za brak szczodrości Staruszka -
samotnością. Naruszyła prawo 
ści i milości Bożego Narodzenia. 
odczuwa brak Światełka. Musi żyć w 
ności. Widząc to dzieci oddają jej 
Światełko. Nie potrzebują go, bo 
Światło dawno w nich świeci . 

Wielkie treści przełożone na p 
wa, kolęda śpiewana bez podkładu 
ra tu szczególnego znaczenia -
jedno z rodzeństwa dzieci z niewoli 
Ducha. Jednak drugie nie chce 
się z bratem ... Święte Renifery w 
za poświęcenie siostry zawożą 
dzieci do Palacu. Można spełnić 
życzenia. Jednak Wędrówka na 
dzieci wiele. Zrozumiały naJvvażrlieJS·Z~ 
czy- mądrość rezygnacji na rzecz i 
mądrość Dawania. T e raz ofiarowują 
je Prawo do Życzenia na rzecz d 
dziecka, którego pragnienia 
ważniejsze. Widzimy- na twarzy 
nieustającą nadzieję powrotu ojca z 
nicy. Kasię objętą ramionami 
gów, lubianą, zaakceptowaną. 
uwolnioną z zaklęcia Samotności. 

Nie ma już potrzeby magii, można 
cić. Dzieci słyszą bliskich, którzy 
wołają ich na Wigilię. 

XIX Spotkania Grup Kolędniczych 
selkowych wygrał i zdobył tytuł 
Teatr Szkolny "Ananas" przy 
podst. Nr 2, nagrodą jest nomi 
Spotkania Wojewódzkie w Sui 
Wyróżnienie otrzymał Teatr "A 
SOSW - za ciekawe pomysły 

Tekst: Iwona 
Foto: MOK 
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czy to jutro, czy to dz~ś 
" zys.fkim jest potrzebny MIS" ws l" W listopadzie przygotowa ~s~y po raz 

, ·ny uroczyste obchody Sw1atowego 
kOlB] M' . kt' dl . P'uszowego ISia, ory przypa na Dnia 1 • 

. n' 25 listopada. W zw1ązku z tym na dZIB · · 
tygodn ie przed tym dn1em został agio-

dwa . 
1 

b' . 
Y 

konkurs, na w1ersz o u u 1onym ml-
szon d , 'l 
siu. Napłynęło pona _?? utworow -.ws~o -
ne· pracy dzieci i rodz1cow. Wszystkie wler-

J zostały wyeksponowane w holu przed
sz~ola. ze wszystkich wierszy w najbliż
~~ym czasie powstani~ ksi~że.czka . . 

w tym dniu wszystkie dzieCI przymosly 
do przedszkola swoje u.koch~~e mi,s!e
male i duże, brązowe, białe , zolte, razo
we. Od rana w swoic~ salach prz~dszko
laki bawiły się i opowiadały. o swoich plu
szakach. Rysowały, wykleJały, f!1,alow~ly 
misie a później w_s~ys?y sp~t~~l1s~y . s1ę, 
aby wspólnie Z miSiami UCZGIG ICh SWięto. 
Dzieci wysłuchały historii powstania pluszo
wego misia, rozwiązywał~ za9adki, uk~a
dalv misiowe puzzle, baw1ly s1ę przy pio
seńkach o misiach i wspólnie z nauczyci~l
kami recytowały wiersze. Każdy uczestnik 
misiowej zabawy otrzymał małe słodkie co 
nieco. Wszystkie dzieci i misie bawiły się 
wesoło . Tego dnia w ramach realizacji cy
klu działań czyteln ' 

26 listopada wybraliśmy się na 
wspaniałą wycieczkę autokarową do 
Wolsztyna, gdzie zwiedziliśmy Parowo
zownię i Fabrykę Ozdób Choinkowych. Nie 
zdawaliśmy sobie sprawy ile trzeba wło
żyć pracy, aby powstała śliczna, kolorowa 
bombka choinkowa. 

W tej niewielkiej fabryce dzieci obser
~?waly cały proces technologiczny produk
CJI ozdób choinkowych. Najpierw są to zwy
~~~ szklane rurki o różnej grubości i dlugo
S~I, które po odpowiedniej obróbce przy
bierają pożądany kształt. Ukształtowane 
tzn. wydmuchane szkło trafia do srebrzał
ni, gdzie jej wnętrze wypełniane jest roz
tworem azotanu srebra, który pod wpływem 
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ciepła trwale osadza się na ściankach. 
Kolejny etap to lakiernia gdzie bombka 
otrzymuje odpowiedni kolor. Następnie 
wędruje do dekoratorni gdzie panie ręcz
nie je malują i ozdabiają brokatem. Przed
szkolaki były zachwycone barwami tego 
działu. Wśród naszych przedszkolaków nie 
zabrakło pomocników. Na zakończenie 
pobytu w fabryce, każdy przedszkolak 
otrzymał bombkę ze swoim imieniem i zi
mowym obrazkiem. Nie zapomnieliśmy 
także o naszych młodszych kolegach i ko
leżankach . Wszyscy wróciliśmy zadowole
ni z nowymi bombkami na choinkę. 

Świat starej kolejki 
W Parowozowni dowiedzieliśmy się, że 

jest to jedyne miejsce w całej Europie, 
gdzie każdego dnia można zobaczyć sta
ry parowóz wyruszający w trasę z pocią
giem osobowym. Parowozownia Wolsztyn 
jest nadal czynną lokomotywownią, z któ
rej codziennie wydawane są parowozy do 
prowadzenia planowych pociągów pasa
żerskich na trasach do Poznania i Leszna. 
Jest to jedyne takie miejsce gdzie można 
obejrzeć warsztaty, maszyny i urządzenia 
oraz inne obiekty zaplecza technicznego 
służące utrzymaniu i naprawie parowozów. 
Nie jest to skansen ani muzeum specjal
nie utworzone dla prezentacji parowozów 
i ich zaplecza, ale czynna od ponad 1 00 
lat prawdziwa parowozownia. Tylko tutaj 
codziennie można zobaczyć gorący, bu-
chający par~ parowóz. , , 
l TY MOZESZ ZOSTAC SWIĘTYM 

MIKOŁAJEM SPRAW, BY 
WSZYSTKIE DZIECI MIAŁ Y 

SŁODKIE ŚWIĘTA 
W pięknym czasie przygotowań do świąt 

Bożego Narodzenia wszyscy staramy się 
otworzyć nasze serca. Tradycją naszego 
przedszkola jest świąteczna zbiórka słody
czy dla dzieci z rodzin znajdujących się w 
trudnej sytuacji materialnej. W tym roku 
akcję rozpoczęliśmy od 171istopada i trwa-

la do 4 grudnia. Zachęcałyśmy dzieci i ro
dziców do włączenia się w akcję i sprawie
nie by żadne dziecko nie było smutne. 
Rodzice i dzieci bardzo chętnie pomagają 
innym a najważniejsze, że sprawia im to 
radość i satysfakcję. Przeprowadzona ak
cja udowodniła, że "otwartość serc" na
szych podopiecznych i ich rodziców jest 
ogromna. Obdarowaliśmy w tym roku 43 
dzieci, które odwiedziły nasze przedszko
le 6 grudnia. Dzieci z najstarszej grupy wraz 
z nauczycielką Barbarą Kędzierską przy
gotowały program artystyczny i zaprosiły 
dzieci do wspólnej zabawy. Mikołaj nie za
pomniał również p nas. Po powrocie z baj-

. ki o Czerwonym Kapturku, na którą zosta
liśmy zaproszeni przez uczniów Gimna-

zjum nr 2 otrzymaliśmy słodkie upominki, 
płyty i nowe zabawki do sali. 

GÓRA GROSZA 
Po raz kolejny wzięliśmy udział w akcji 

"Góra grosza" zorganizowanej po raz dzie
wiąty przez Towarzystwo Nasz Dom z sie
dzibą w Warszawie pod patronatem Mini
stra Edukacji Narodowej. Dzieci codzien
nie przynosiły "grosik" do skarbonek w 
swoich salach przedszkolnych, aby wspo
móc dzieci osierocone, rodziny zastępcze, 
domy dziecka, które realizują pro rodzinne 

programy wychowawcze Dziękujemy rodzi
com za aktywny udział w tej szczytnej akcji 
dla dobra dzieci. Pieniądze uzbierane w 
pokaźną "górę grosza" mogą przyczynić się 
do poprawy losu dzieci, które nie z własnych 
przyczyn zostały odseparowane od domu 
rodzinnego, od swoich najbąższych. Łączna 
kwota zebranych monet tó 169 zl76 gr. Po
niżej przedstawiamy protokół zebranych pie-

"Już zima nadchodzi 
A zimą święta, 
Śnieg biały sypie 
l płynie kolęda" 
"Dzień Wigilii to święto pokoju, milości 

i zgody. W tym dniu serca nasze, jeśli coś 
mają przebaczyć - przebaczają, jeśli coś 
zapomnieć -zapomną, aby zespolić się w 
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serdecznym, bratnim uścisku" 
Grudzień jest miesiącem wyjątkowym, 

wiąże się nie tylko z nastaniem kolejnej 
pory roku, ale również przygotowaniami 
świątecznymi. Zapoznanie dzieci z trady
cjami tego okresu jest w naszym przed
szkolu bardzo ważne. Do tradycji należy 
już śpiewanie kolęd i pastorałek. Najwię
cej radości wiąże się jednak z ubieraniem 
choinki. Okres świąteczny należy w na
szym przedszkolu do szczególnie przyjem
nych i uroczystych. W życiu przedszko-

laka ważne są wszystkie sytuacje integru
jące rodzinę . W kilka dni poprzedzające 
Boże Narodzenie nasze sale zamieniły się 
w prawdziwe Betlejem. Starsze przedszko
laki przygotowały przedstawienia jasełko
we, a młodsze inscenizacje świąteczne, na · 
które zaprosiły rodziców. Rodzice z dumą 
i przejęciem oglądali występy swych po
ciech. Dzieci wygłaszały swoje kwestie, a 
odgrywając swoje role popisywały się nie 
lada aktorstwem, ujawniając drzemiące 
talenty. Wszyscy byli zachwyceni grą ma
łych aktorów. Chciałyśmy, aby w czasie 
obdarowywania innych prezentami nie za
pomnieć o ofiarowaniu sobie czegoś 

znacznie ważniejszego, czasu na refleksję 
nad tym, co w naszym życiu ważne i co 
warte zachodu. Tradycja chroni to, co lu
dzie chcą chronić. Dorośli, dzięki dzieciom, 
mają możliwość przypomnienia sobie tego, 
co najpiękniejsze z przeszłości. Pracujemy 
nad tym, by wszelkie obyczaje przekazać 
naszym dzieciom i zaszczepić w nich przy
wiązanie do tradycji. Urządzenie jasełek 
ma u nas już swoją tradycję i przyczynia 
się do zacieśnienia więzi między rodzica
mi i personelem oraz między rodzinami 
dzieci. 

Nauczycielka grupy V: 
Halina Kołodziejczyk 
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"NA SWOJSKĄ NUTĘ" 
WIELKI KONCERf 
22 lutego 2009 godz. 14.00 
Hala widowiskowo - sportowa 

os. Kasztelańskie w Międzyrzeczu 

Zapraszamy ... 'Y. o~ ..... z 00: c .. ' 
O. RO Dit"' KULTUFł'V 

- Anna Kowalsl<a i Anto n Birula 
Wiesława Murawska kierownik 

Klubu Garnizonowego- Witam na 
pierwszym koncercie z zaplano
wanego cyklu koncertów eduka
cji historyczno - artystycznej. 

Najdawniejsza historia lutni 
wiąże się z cywilizacją starożytnej 
Mezopotamii. Na przestrzeni wie
ków lutnia używana była obok gi
tary. 24 struny, 13 różnych dźwię-

ków. Warszawski duet lutniowy: 
Anna Kowalska i Anton Birula w 
godzinnym programie zagrali 
utwOry romantyczne, renesanso
we i wczesnobarokowe na instru
menty niezwykle rzadkie: lutnię, 
gitarę barokową i teorbę. Mieli
śmy szansę usłyszeć brzmienie in
strumentów z epoki i przepiękną 
muzykę tamtych czasów, poznać 
nieco zapomniany repertuar prze
znaczony dla lutni i innych podob
nych instrumentów szarpanych 
dawnych epok. 

Jak o Duet Lutniowy muzycy 
współpracowali z wieloma zespo
łami muzyki dawnej i kameralnej 
oraz słynnymi solistami. Wielo
krotnie brali udział w rozmaitych 
festiwalach muzyki dawnej i ka
meralnej w Holandii, Niemczech, 
Belgii, Bułgarii, Rosji, Polsce, 

Francji na Łotwie i Litwie. Wyjąt
kowe miejsce zajmuje stała współ
praca artystów z Warszawską 
Operą Kameralną. 

W duecie grają od 8 lat. Anna 
Kowalska studiowała grę na lutni 
u prof. Toyohiko Satoh Qaponia) 
w Królewskim Konserwatorium 
w Hadze i u Nigela Northa (Wiel
ka Brytania) oraz gitarę kla-

syczną u prof. Anatolija Cwetko
wa i Michaiła Radiukiewicza (Ro
sja) Takie rozległe wykształcenie 
umożliwia jej wykonywanie kom
pozycji od renesansu do współ
czesności. Anton Birula studio
wał grę na lutni u prof. Toyohiko 
Sa to h Q aponia) w Hadze i u prof. 
Konrada]unghanela (Niemcy) w 
Kolonii. Występował jako solista 
i kameralista. Realizując na teor
bie basso continua koncertował 
z wieloma zespołami. Wielokrot
nie uczestniczył w wykonaniu 
wszystkich oper Claudio Monte
verdiego w Warszawskiej Operze 
Kameralnej. 

Pan Anton Birula prezentuje 
nam instrumenty. Opowiada o 
nich. Pierwszy utwór- barokowy, 
]. S. Bacha. Suita francuska, mięk
kie dźwięki. Pierwotnie napisana 
na klawesyn. Klasycznie roman
tyczna, spokojna i elegancka. Dia
log dwóch lutni, rozmawianie ich 
ciche i naprzemienne. Trzy części, 
opowieści muzyczne, różne. Nie 
brzmiały mniej pięknie niż na kla
wesyn. Cisza nastała w sali Klubu 
Garnizonowego, słuchamy z prze
jęciem, mamy dzisiaj szczególny 

koncert. 
Teorba - lutnia basowa o 

dłużonej szyi. Struny z 
są z jelit, długie - nisko b 
Teorba zabrzmi nam w duec 
gitarą barokową . Ta jest p 
bez basów. Ma struny jel 
jedwabne owinięte sre 
Bardzo dźwięczna. Później 
gitary tak zwane klasyczn 
zupełnie inne. Nisko hr<rmii". 
temat i wtórujące wy 
ki, jak ornamentacje. ::,tu:c n;~ 
utworów włoskich kompo 
rów, fantazji. 

Nie możemy się rozstać z 
stami. Brawami bardzo go 
prosimy muzyków o bis. 
na widowni kierowniczka 
łu Muzyki Dawnej pani Ka 
na Chmielewska, wraz z mło 
muzykami, dziękuje artysto 
wieczór z lutnią- To mesarnm.W 
- mówi - że w Międzyrzeczu 
grać tacy artyści- na takich 
mentach .. . Myślę - czemu 
Międzyrzecz ma prawo do 
zinkowych koncertów. 
małe i większe sale k{)n,~~=>rt,..• 
widziały ich już wiele. 

Iwona 



Kultywowanie tradycji i wychowanie patriotyczne oraz regionalne 
leży do jednych z wielu zadań w działalności wychowawczej naszej 

n\oly. Po dwuletnich przygotowaniach w Szkole Podstawowej nr 3 im. 
~~wstańców Wielkopol.skich w Międzyrzeczu. odbyły się uro.czystości 
bchodów 90-tej rocznicy wybuchu Powstania Wielkopolskiego. Dla 

0zkoły pracowników oraz uczniów to doniosłe wydarzenie. W ten 
~posób wspominamy naszeg~ Pa~rona- Po~s~ańc~w: którzy wierząc 
i mając nadziej~ n~ _odzy~kame n~epodległo~c1 P?dJęll walkę. Uk.~cha- . 
nie wolności i m1/osc do OJczyzny Jest odpow1edz1ą na bohaterski 1 zwycię-
ski zryw Wielkopolan. Zanim jednak uroczystości szkolne się rozpoczęły należy wspo
mnieć 0 kilku ważnych wydarzeniach. Od dłuższego czasu współpracujemy z Towarzy
stwem Pamięci Powstania Wielkopolskiego oraz muzeum im. Gen J. Dowbora-Muśnic
kiego w Lusowie. Niektóre klasy odwiedziły to szczególne miejsce, pełne woni historii 
dającej powód do dumy. W ubiegłym roku gośćmi honorowymi byli jego twórcy Państwo 
Grajkowie, którzy swoimi wypowiedziami oraz przykładem pokazali jak ważna jest pamięć 

0 postaciach .i ~yd~~ze
niach z naszeJ h1ston1. W 
tym czasie odbywały się 
także wyjazdy do mu
zeum w Poznaniu po
święconemu Powstaniu 
Wielkopolskiemu oraz na 
grób gen. J. Dowbora
Muśnickiego . Nawiązali
śmy współpracę z Towa
rzystwem Pamięci Po
wstania Wielkopolskiego 
w Zielonej Górze. 

Stale uaktualniali
śmy ekspozycję szkolną dotyczącą naszego Patrona, wzbogacając ją o zdjęcia, wspo
mnienia i opisy. Przez okres przygotowań uczniowie brali udział w wielu konkursach te
matycznych organizowanych przez różne instytucje. Były to: konkurs historyczno-literacki 
o Szablę Powstańczą organizowany przez Towarzystwo Opieki nad Zabytkami w Pozna
niu, wojewódzki konkurs "Powstanie Wielkopolskie" przygotowane przez Towarzystwo 
Pamięci Powstania Wielkopolskiego w Zielonej Górze pod patronatem Marszalka Woje
wództwa Lubuskiego, Lubuskiego Kuratora Oświaty i Wojewody Lubuskiego, turniej wie
dzowo-sportowy zorganizowany przez szkolę podstawową z Rogoźna. W naszej placów
ce zorganizowaliśmy szkolny konkurs o Patronie "Jak pamiętamy" i konkurs w strzelaniu z 
broni GAMO (strzelanie prowadził oraz ufundował dyplomy i medale LOK) i wiedzy po
wstańczej (nagrody ufundował Urząd Miejski w Międzyrzeczu) . Nasi uczniowie brali udział 
także w konkursie "Piakat - Powstanie Wlkp." organizowanym przez Kluby Patriotyczne 
Orle Gniazdo. 

lekcje historii oraz 
godziny wychowawcze 
poświęcone były wydarze
niom powstańczym . Biblio
teka gromadziła , a także 
udostępniała materiały, 
książki i broszury na temat 
powstania rozpoczętego w 
Poznaniu. Redaktorzy 
szkolnej A-Zetki opubliko
wali specjalny numer po
święcony rocznicy Powsta
ni~ Wielkopolskiego, który 
mm. zawierał opis apelu 
prz~gotowanego przez klasę IV "d" pod czujnym okiem Pani M. Babiak. Zrealizowaliśmy 
proJ~kt edukacyjny do miejsc pamięci narodowych: "Podróże w czasie i przestrzeni". Kla
s~ Pląte brały udział w plenerowej wystawie w Poznaniu : "U drzwi 11 Rzeczypospolitej -
międzytraktatami pokojowymi wielkich mocarstw 11.XI.1918-28.VI1.1919", natomiast klasy 
czwarte odwiedziły IzbęTradycji 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej im. gen. J. 
Dowbora-Muśnickiego w Międzyrzeczu. Sprawowaliśmy całoroczną opiekę nad mogiłą 
powstańczą na starym cmentarzu w Międzyrzeczu. Przedsięwzięcia te przyczyniły się do 
pogłębienia wiedzy historycznej i kulturowej naszych uczniów. 
... W przeddzień uroczystości wyslucha
nsmy koncertu złożonego z pieśni patrio
tycznych w wykonaniu chóru nauczycieli 
z Poz~?nia . W piątek 9 stycznia 2009 r. 
z~brall.smy się , aby rozpocząć świętowa
nie Dn1a Patrona Szkoły . Poranek ten to
~~rzyszyl nam mroźnym skrzypieniem 
S~legu niczym niezaproszony gość. Jako 
~~~rw~za miała miejsce liturgia mszy 
~Więt~J ~ sanktuarium Pierwszych Mę-
zenmkow Polski. Mszy przewodniczyi ks. 

W. Sutkowski, który wygłosił homilię nawiązującą do tematu dnia, pamięci o historii oraz 
ważności szkoły i wiedzy w naszym życiu . Podczas liturgii aktywnie udzielali się ucznio-

wie przygotowani przez Pana G. Skrzekado pełnienia określonych funkcji. Towa
rzyszyli nam podczas niej żołnierze z 17 Brygady Zmechanizowanej im. Gen 
J. Dowbora-Muśnickiego , z którymi od lat współpracujemy . 

Po powrocie do szkoły czekała już na nas pięknie przygotowana i wy
strojona sala (D. Ruta-Zdanowicz, K. Brózda, G. Piechocka), w której odbył 

się apel prowadzony przez Panią Irenę Kilian. Przybyli także honorowi go
ście wprowadzeni przez dyrektora szkoły Panią Teresę Kaminiarczyk. Wśród 

zaproszonych gości powitaliśmy : przedstawiciela Gminy Międzyrzecz Pana Leszka Li
sieckiego, ppłk Dariusza Gajka - szefa obrony przeciwlotniczej, Prezesa T owarzysiwa 
Pam ięci Powstania Wielkopolskiego w Zielonej Górze Pana Mieszka Kamińskiego , Panią 
Ewę Bączkowską - starszego wizytatora Kuratorium Oświaty w Gorzowie, ks. Wacława 
Sułkowskiego - proboszcza parafii Pierwszych Męczenników Polski, Panią Bogumilę 
Czerkawską - przedstawiciela Rady Rodziców oraz Panią wicedyrektor Donatę Groll. 
Po zajęciu miejsc przez wszystkich uroczyście wprowadzono sztandar szkoły w asyście 
żołnierzy. 

W trakcie apelu glos za
brała Pani dyrektor Teresa. 
Kaminiarczyk dziękując za 
trud włożony w przygotowa
nia tych uroczystości , a tak
że wskazując na rangę tego 
szczególnego dnia naszej 
historii. Następnie Pan M. 
Kamiński nawiązał do cza
sów zaborów i postawy Po
laków, którzy będąc kształ
towani podobnie przez ro
dzinę , szkołę i Kościół podjęli walkę i zwyciężyli. Glos zabrała również Pani Ewa Sącz
kawska wskazując na dobro jakie płynie z obecnej sytuacji narodu i tego, co powinno być 
przedmiotem naszej troski. Przy tej okazji nastąpiło wręczanie dyplomów, nagród i upo
minków uczniom biorącym udział w wymienionych konkursach i turniejach. Przy brzmie
niu utworów F. Chopina, Roty, M. Grechuty oraz P. Rubika rozpoczął się montaż słowno
muzyczny. Kolorowo przystrojone uczennice recytowały krótkie utwory patriotyczne au
torstwa J. Słowackiego , l. Paderewskiego i Jana Pawła 11. Nad stroną wokalno-muzyczną 
czuwała wraz z chórem szkolnym Pani Ewa Witkowska. Zebrana społeczność szkolna 
słuchała treści z zaciekawie
niem. Nawet urwisy, dla któ
rych każde wydarzenie jest tru
dem i sprawdzianem kultury, 
patrzyli na prezentację pełną 
profesjonalizmu z zaciekawie
niem. Uczniowie z właściwym 
sobie zaangażowaniem odkry
wali przed nami doniosłość wy
darzeń sprzed dziewięćdzie
sięciu lat. W trakcie przedsta
wienia swój udział mieli pierwszoklasiści przygotowani przez Panią G. Piechocką . Zakoń
czeniem oficjalnej części artystycznej był występ dwóch par tanecznych (K. Kukiełka i K. 
Dobrowolski oraz A. Barszczak z bratem). Uczniowie klasy pierwszej na koniec apelu 
wręczyli kwiaty zaproszonym gościom, co poruszyło serca niespodziewanym gestem. Treść 
obchodzonego święta była mocno zakorzeniona we właściwym rozumieniu tradycji naro
dowej, której szkoła ma uczyć. Takie przedsięwzięcia wzmacniane podstawową rolą ro
dziny mogą zaowocować pokoleniami pięknych Polaków. Odzyskana wolność jest ogrom
nym dobrem. Jednak pozostawiona samopas może doprowadzić do zobojętnienia. Trud 
wielu osób włożony w przygotowanie tych uroczystości pozwolił na stworzenie wspanialej 
lekcji historii i patriotyzmu. Nie staloby się to faktem, gdyby nie Pani Irena Kilian, która była 
koordynatorem obchodów, autorem programu, scenariusza i części artystycznej pt. "Kie
dy myślę Ojczyzna". Kończąc przytoczę słowa Pana ppkl. D. Gajka, który przechodząc 
obok T rójki zawsze "uśmiecha się do niej" bo wie, ile ta szkoła robi dobrych i wartościo
wych rzeczy. To chyba wystarczający komentarz, którym chętnie się dzielimy i za który 
dziękujemy. 1 

l 
Chcielibyśmy jeszcze 

podziękować wszystkim 
tym, którzy współpracowal i 
z nami, pomagali, wspierali 
nas materialnie i życzliwym 
słowem . Wspólna praca 
przynosi efekty, które tak 
mile cieszą i których tak bar
dzo potrzebujemy. Dzięku
jemy i pozdrawiamy. 

Leszek Utrata 
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Zwiadowcy w powietrzu 
Niczym bohaterowie wielkiego hitu kinowego Ridleya Scotta - "Helikopter w 

ogniu" żołnierze z 17. Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej ćwiczyli techniki 
działania na polu walki z wykorzystaniem śmigłowców wojskowych. Trzydniowe 
ćwicz~nia odbywały się od 16 do 18 grudnia br. na poligonie w Wędrzynie. 
. Zwiadowcy z 17. kompanii rozpoznawczej oraz 1 i 2. plutonu rozpoznawczego z bata
h?nów zmotoryzowanych rozpoczęli szkolenie taktyczne od przypomnienia i doskonale
ma wysoko~ciov:'ych technik linowych w oparciu o kondygnacje poligonowych budynków 
oraz sygnalow niezbędnych podczas naprowadzania śmigłowca na siebie. -Bardzo istot
ne jest ciągle doskonalenie nabytych umiejętności. Przed wejściem do śmigłowca musi
my przećwiczyć wszystkie procedury na ziemi.- podkreślił instruktor wspinaczki z 17krozp, 
st. plut. Artur Mielczarek. Po założeniu stanowiska na drugim piętrze , w oknie, żołnierze 
przystąpili do ćwiczenia . Wielokrotne powtarzanie tych czynności podczas wypadów na 
szkolenie wspinaczkowe w góry, lub w czasie zajęć na ściance wspinaczkowej w jednost
ce owocują sprawnym przebiegiem wstępu do części głównej. 

P.o?c:as kolejnego etapu szkolenia wszyscy żołnierze praktycznie wzywali i naprowa
dzali sm1glowce we wskazane miejsce. Element ten jest bardzo ważny podczas prowa
dzenia działań bojowych, szczególnie w przypadku, kiedy są osoby ciężko rann 
sekunda może być na wagę złota, a działania są zde,terrnl~JWa.ne10Pł~'waiiacv·m 

czasem. - Wezwanie śmigłowca nie jest 
sprawą prostą. Trzeba przy tym przestrzegać 
9 punktowego Meldunku Medevac. - zazna
czyi organizator szkolenia oraz szef rozpo
znania 17WBZ, kpt. Zbigniew Kościółek. Do
wódca pododdziału , wzywający lotniczą ewa
kuację medyczną powinien szybko i właści
wie określić min. miejsce, w którym się znaj
duje, obrażenia rannych , czas potrzebny na 
przybycie pomocy czy aktualny status prze
ciwnika. Przylot i posadzenie "śmigła" na zie
mi nie jest końcem działania pododdziału. Na
leży zabezpieczyć właściwą ochronę dla stat
ku powietrznego na ziemi. Dlatego też do
wódcy wydają polecania do okrężnej obrony 
lądowiska. - Trzeba mieć cały czas oczy 
wokół głowy. Nie można pozwolić by śmiglo
wiec został ostrzelany. Bezpieczna ewaku
acja rannego jest sprawą priorytetową w tym 
przypadku. - zwrócił uwagę dowódca 
17krozp, kpt. Jacek Patrzyński. Nie można 
jednak zapomnieć o czasie, który trzeba właściwie wykorzystać przed przybyciem 
glowca. w.tym przypadku, jak zwykle pomocni okazali się ochotnicy z Rejonowego 
bu Ratownictwa Medycznego (RSRM), którzy pomagają merytorycznie i praktycznie 
żołnierzy brygady z zakresu udzielania pomocy przedmedycznej na polu walki. -
szyć szanse rannego na przeżycie trzeba jak najszybciej zidentyfikować 
ściwie zareagować, a przy tym być odpowiednio wyposażonym. W przypadku 
krwawień najbardziej pomocne okazać się mogą opatrunki hemostatycznego. -
szef sztabu RSRM, Mirosław Janz. 
, Fin~lny~ ~le:nentem wspólnych manewrów żołnierzy z 17WBZ oraz załóg 

cow Ml-17 1 Sokol z 25. Brygady Kawalerii Powietrznej z Tomaszowa Ma:zov-.11eck1e(~O 
taktyczne przegrupowanie grupy zwiadowczej na teren przeciwnika oraz desa 
żołnierzy przy wykorzystaniu technik linowych. Ze względu na skomplikowane 
t~chniczne i v-:arunki bezpieczeństwa wszyscy przećwiczyli obowiązujące 
pierw na.lą?zle. ~astęp~ie mogli przystąpić do praktycznego ćwiczenia z powi 
czym pająki na mtce pajęczyny, zwiadowcy jeden po drugim zjeżdżali ze śmiqlmNca' 
ziem.ię. Współczesne pole walki , zmieniające się często warunki i ograniczenia 
porcle mogą wymusić na wojskach różne metody przerzutu w rejon działania. Nie 
?ędą t? środki tra~sportu, .którymi, na co dzień posługują się zwiadowcy. Dlatego 
jest w 1ch szkolemu czynmk wszechstronności. Dzięki takim wspólnym ćwiczeniom 
przygotowuje się żołnierzy by byli gotowi stawić czoła nawet najtrudniejszym zad 

Podsumowanie roku w 17WBZ 
.w poniedzi?łek, 22 ~rudnia Br. na placu apelowym w 17. Wielkopolskiej 

dz1e ZmechamzowaneJ w Wędrzynie odbyła się uroczysta zbiórka brygady 
mowująca działalność w 2008 roku. 

Miniony rok był dla 17WBZ okresem intensywnej pracy oraz wielkich wyzwać. 
rze brygady wykonywali trudne i niebezpieczne zadania w ramach Polskiego 
tu Wojskowego w Afganistanie i Czadzie. 1. batalion piechoty zmotoryzowanej 
szewskiej poddawany był międzynarodowej kontroli CREVAL, którą zaliczył na 
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bardzo dobrą. Ponadto brygada cały cza~ utrzymuje wysoki poziom w~szkolenia i realiza
c·i owierzonych zadań. Podc.zas o~tatn1ego w tym .rok~ a~elu dowo~ca bryg~dy , gen. 
blr ~ . Sławomir Wojciechowski podz iękowal ws~ystk1m. ~olmer.zom .za 1~h tru.d .1 w~lad w_ 
su~cesy , jakie odnosi jednostka w Polsce. j~k 1 P?Za JeJ gr~n1ca ~111 . Najlepsi. zoln1erze 1 
ododdzialy zostały wyróżnione p~~haram1 , h.stam1 g.ratul~cyJnyml , ,nagro?aml rzeczowy

p i oraz finansowymi. Generał WoJCiechowski docenił takze czlonkow ReJonowego Szt~
~ . Ratownictwa, którzy od ponad roku współpracuje z 17WBZ pomagając w szkolemu 
t~lnierzy brygady. Po apelu, w Klubie Garniz?nowym w Wę?rzynie odbyło ~ię spotkani~ 
opłatkowe kierowniczej ~ad ry .bryga~y . powod~a. sp?tk~l s1ę z ~odległymi mu ~zefam1 
pionów, sekcji oraz dowodcam1 batahonow, dywlzJonow 1 sam~dzleln.ych kompani ?~ po
łamać się opłatkiem i złożyć sobie świąteczno-noworo.czne .zyczen1a. O~łatek w~glhJny 
poświęcili kapelani garnizonu Wędrzyn , ppłk Krzysztof P1etrzmak oraz garnizonu Między
rzecz, kpt. Mariusz Antczak. 

Z myślą o dzieciach 
. Niczym eksperci największych londyńskich domów aukcyjnych Bonhams, Chri: 

she's czy Sotheby's, dowódca 17. Wielkopolskiej Brygady Zme.chani~owaneJ 
(17WB~) , gen. bryg. Sławomir Wojciechowski i Wojewoda . Lubusk1, Pam Hel~na 
~atk7 hcy~owali w gor~owskim "Kupcu" wyjątko~e przedmioty na ~zecz XVII fma· 
u WielkieJ Orkiestry Swiątecznej Pornocy (WOSP). Cel nad wym1ar szczytny -
Pomoc we wczesnym wykrywaniu nowotworów u dzieci. 

Jak co roku, żołnierze m iędzyrzecko - wędrzyńskiej brygady czynnie włączyli się w 
WOŚP. Ponad 250 wojskowych pomagało kwestować wolontariuszom na ulicach Gorzo
wa Wielkopolskiego, Witnicy i Kostrzyna. Mając doświadczenie lat ubiegłych dobrze wiedzą 
gdzie można zebrać największą ilość pieniędzy. Kościoły, domy towarowe i supermarke
ty, kina, cmentarze, a nawet szkoły.- Wchodziliśmy na za zajęcia studentów Państwowej 
Wyższej Szkoły Zawodowej, gdzie zarówno wykladowcy jak i słuchacze okazali się bar
dzo wyrozumiali i hojni przede wszystkim. A do tego byli dla nas bardzo mili. - opowiadał 
st. szer. Paweł Matusik z 2. batalionu piechoty zmotoryzowanej z 17WBZ. 

Na przykładz ie WOŚP zauważalna jest tendencja uświadam ian ia dzieci przez rodzi
ców o społecznej potrzebie pomagania innym. Każdy malec, w tą jedną niedzielę w roku, 
nie ciągnął rodziców do sklepu z zabawkami tylko do kwestujących młodych ludzi z czer
wono - zielonymi puszkami, którzy z zaangażowaniem i poczuciem misji zbierali w mroź
ny styczniowy dzień datki na leczenie ciężko chorych dzieci. W ramach tegorocznego, 
siedemnastego już finału WOŚP klub honorowych krwiodawców przy 17WBZ zorganizo
wał dwie akcje oddawania krwi. Łącznie do stacji krwiodawstwa w Międzyrzeczu i Sulęci
nie zgłosiło się 119 osób, od których udało się pobrać ponad 56 litrów życiodajnego płynu. 

Finałowa niedziela już się skończyła, ale pieniądze zbierane są nadal. Jeszcze do 21 
stycznia będzie trwać aukcja zaświadczenie uprawniającego do spędzenia jednego dnia 
w jednej z najlepszych jednostek Wojska Polskiego, w 17WBZ. W chwili składania nume
ru najwyższa oferta wynosiła 860 zł. 
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l 
PRZYSTANEK KOLEJOWY 

W PANOWICACH /2/ 
Wiosce rodzinnej przesyła się pozdro

wienia. l błąka dusza człowieka po drogach 
i ścieżkach, i polach. Siada na 
miedzy po gruszą. l słucha. 
Wiatr szumi i kołysze pszenicz
nym łanem. Wszystko tam żyje, 
nawet kamienie na rozstajach, 
bo z nimi związane jest nasze 
życie . Najpiękniejsza miłość, 
najszczersze wyznanie wobec 
najbliższych. 

T e wartości stamtąd się za
brało , by według ich wzoru 
szczęście budować. Kocham cię 
wiosko moja ... 

Dyrekcja Okręgowa Kolei 
Państwowych w Poznaniu, pi
smem z dnia 22.02.1971 r. nr H/ 
6a-0510/2/71 wyjaśnia: 

szkoły w Panowicach. Ponadto potrzebę 
usprawnienia komunikacji w dojeździe pra

cowników do pracy, do miedzy
rzeckich zakładów. 

Dyrekcja Okręgowa Kolei 
Państwowych w Poznaniu -
Zarząd Przewozów, na wniosek 
mieszkańców Panowice, prze
prowadziła badania techniczno
ekonomiczne, które wykazały, 
że przystanek osobowy byłby: 
a) usytuowany w odległości 
2,3,4 km od stacji Luto! Suchy i 
3,4 km od stacji Bukowiec Mię
dzyrzecki; 
b) nie obsadzony; 
c) orientacyjny dochód kolei wy
niósłby około tysiąc złotych mie
sięcznie, zaś rozchód około 
dwa tysiące zł miesięcznie; "Mieszkańcy wsi Panowice, 

pow. Międzyrzecz zwracali się 
kilkakrotnie do Dyrekcji Okręgo
wej Kolei Państwowych w Po
znaniu, a nawet do Ministerstwa 
Komunikacji w Warszawie z 

d) z przystanku tego korzystali
by jedynie mieszkańcy wsi Pa
nowice, których ogólnie liczba 

Franciszek Łucyk wynosi około dwieście osób. 

prośbą o uruchomienie przystanku osobo
wego we wsi Panowice na szlaku: Luto! Su
chy -Bukowiec Międzyrzecki, linii jednoto
rowej, drugorzędnej: Zbąszynek- Między

rzecz, potrzebę uruchomienia przystanku 
z uzasadnieniem, koniecznością umożli
wienia dojazdu dzieciom do szkoły w Lu
tolu Suchym lub Międzyrzeczu i Bukowcu, 
z uwagi na zamknięcie czteroklasowej · 

Najbardziej aktywnymi 
mieszkańcami tej budowy byli m.in.: 

- Marian Dynowski 
-kierownik szkoły w Panowicach, miesz-

kaniec 
- Franciszek Łucyk 
- mieszkaniec 

oraz wielu, wielu innych ... 
Ciąg dalszy nastąpi ... 

Kazimierz Kulas 

ZIMOWY OBÓZ SPORTO 
STOWARZYSZENIA OLIMPIADY SPECJALNE POLSKA- LUB 
Jagniątków 22 XI - 05 XII 2008r. 
Jagniątków - niegdyś wieś, obecnie 

dzielnica Jeleniej Góry, polożona malowni
czo w Karkonoszach, w sąsiedztwie karko
noskiego Parku Narodowego, już od kilku 
lat gości niepełnoprawne dzieci zrzeszone 
w stowarzyszeniu Olimpiady Specjalne 
Polska - Lubuskie, którego celem jest 
wspomaganie wszeellstronnego rozwoju 
dzieci poprzez aktywny udział w różnego 
rodzaju przedsięwzięciach sportowych. l nie 
tylko o rywalizację sportową tu chodzi, ale 
przede wszystkim o pozytywne wzmacnianie dziecka niepelnosprawnego, 
nowych ról, pomoc w odnalezieniu wartości w sobie samym. Stowarzyszenie 
równe możliwości wszystkim zawodnikom, bez względu na poziom sprawności 
fizycznej, dając każdemu z nich szansę na zwycięstwo i możliwość 
swojego województwa czy też kraju na zawodach ogólnopolskich i międ 
W obozie sportowym, po raz pierwszy organizowanym w okresie zimowym, 
cztery sekcje Stowarzyszenia Olimpiad Specjalnych : lekkoatleci ze Specjaln 
Szkolno- Wychowawczego w Międzyrzeczu , Gorzowie Wlkp. i Wschowie, dla 
to obóz kondycyjny oraz narciarze biegowi ze Specjalnego Ośrodka Szkolno -
wawczego w Sulęcinie, którzy będą reprezentować Polskę podczas światowych 
zimowych w USA. Program obozu obejmowal narciarstwo biegowe, lekkoatl 
stołowy i pływanie. Poza zajęciami sportowymi korzystaliśmy z siłowni i sauny, 
śmy okolice, zdobywaliśmy dostępne zimą szlaki. Marsze, biegi terenowe i 
lajmowaly nam sporą część krótkiego już dnia. Codziennie pokonywaliśmy po 
ście kilometrów, czasem w trudnych warunkach, ale było warto dla widoku 
Karkonoszy z zamku Chojnik, dla ośnieżonego wodospadu Kamieńczyka 
dla radości z zabaw w śniegu, dla powrotów do gościnnego pensjonatu "Ko 
ka", gdzie czekał na nas ciepły, domowy posiłek, wreszcie dla wspomnień, 
uchwyciliśmy w fotografiach i dla nowych przyjaźni , które sprawdziły się w 
runkach. Mogliśmy doświadczyć tego wszystkiego, niektórzy po raz pierwszy w 
tylko dzięki Stowarzyszeniu Olimpiad Specjalnych, ale też dzięki dotacjom ze 
powiatów oraz sponsorom, gdyż część kosztów obozu musiała zostać 
ków własnych Oddziału Regionalnego. Wszystkim tym, którzy zaangażowali się 
dzieciom dziękujemy a tych, którzy dotąd nie wiedzieli o naszym istnieniu 
współpracy i obserwowania naszych działań. Kto wie? Może okaże się, że 
tylko wdzięczność dzieciaków, ale też nowych przyjaciół. W końcu tyle wart 
da z siebie drugiemu. 
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J"" ·~·~ .. . 
Llcettnl Ogól1toksztalcqce .iJil. Heliodora 

Już tradycyjnie dnia 19 grudnia 2007 roku, zaraz po 
wigiliach klasowych, uczniowie naszej szkoły pod kie
runkiem pani mgr Grażyny Bułach i pana mgr Artura 

Dudy przedstawili jasełka. W programie artystycznym można było usły
szeć oryginalne wersje znanych ko lę d, oczywi ście w wykonaniu i przy 
akompaniamencie naszych koleżanek i kolegów. Nie należy też zapomnieć 
o panu Arturze Dudzie, który jako nauczyciel informatyki zabłysnął przed 
wszystkimi swoim wokalnym talentem. Na koniec świąteczne życzenia 
złożyli pan dyrektor mgr Maciej Rębacz oraz ks. Krzysztof Szkwarek. 

Anna Bojko 

WOŚP 
Dnia 08.01.2009 r. w naszym Liceum zagrano dla Wielkiej Or

kiestry Świątecznej Pomocy. W tym dniu ok. l0°0 wszyscy uczniowie 
zebrali się w sali gimnastycznej, by wspólnie wspierać jakże ważną inicja
tywę Jerzego Owsiaka. Wraz z nauczycielami, pod kierownictwem pani 
Grażyny Bułach i pana Artura Dudy, składaliśmy dary naszych serc, głów
nie w postaci pięknych obrazów. Zebrana kwota- 2084 zł 63 gr przezna
czona została na wsparcie ośrodków opieki zdrowotnej, w celu zakupienia 
ultrasonografów oraz potrzebnej aparatury diagnostycznej. Myślę, że po
kazaliśmy, jak "wielkie" potrafią być serca licealistów. 



Z Grzegorzem poznaliśmy się sześć lat 
temu, wtedy jako zawodnik Energii Sosno
wiec przyjechał do Międzyrzecza na Pu
char Polski. Po meczu zrobilam z nim mój 
pierwszy wywiad do Kuriera Międzyrzec
kiego. Na koniec naszej rozmowy powie
działam: "Życzę Ci wszystkiego najlepsze
go, samych sukcesów na siatkarskich par
kietach oraz tego, żebyś w perspektywie 
czasu przeją/ pałeczkę po swoim ojcu". 

Grzegorz w gronie trzech kandyda
tów na trenera kadry jest Twoje nazwi
sko, więc spełniły się moje życzenie 
sprzed sześciu lat? 

Nie tylko Twoje, bo ja zdawalam sobie 
sprawę z tego, że moje życie jest związa
ne z siatkówką . Myślę , że jako zawodnik 
nie do końca się spełniłem, więc mam na
dzieję, że w trenerce jak najbardziej. 

W prasie często czytam, że bazujesz 
na nazwisku ojca, a nikt nie zauważył 
tego, że jesteś synem słynnej siatkarki 
Danuty Kordaczuk -Wagner, do czego 
wiem, że masz żal. Jaki jest Twój sto
sunek do tego? 

Może nie tyle co mam żal , tylko po pro
stu ludzie zapomnieli o mojej mamie. Moja 
mama z okazji któregoś lecia PZPS była 
uznana drugą siatkarką w historii związku . 
Ja myślę , że po prostu ojciec był bardziej 
medialną osobą od mamy, natomiast 
mama była jak gdyby orędowniczką mojej 
kariery. Była przekonana o tym, że będę 
związany z siatkówką- zawsze o tym ma
rzyła. Szkoda , że tego nie dożyła . Nato
miast z ojcem było różnie . Chciał oczywi
ście dla mnie jak najlepiej, pragnął moje
go dobra i zdawal sobie sprawę, że w siat
kówce nie osiągnę jakiegoś topu. Nato
miast moja mama od początku wierzyła we 
mnie. 

Jeśli zostaniesz trenerem jaką masz 
receptę na dobrą grę naszej reprezen
tacji? 

Myślę, że recepty nie ma, bo gdyby re
cepta była nie trzeba by było trenera, tylko 

wystarczyloby iść do lekarza. Ja myślę, że 
jest dużo do zrobienia w sferze mentalnej. 
Jest trening mentalny tak rozbudowany. 
Uważam , że jeśli stworzymy zespól, który 
będzie podążał w jednym kierunku, tą 
samą drogą przede wszystkim, to jesteśmy 
w stanie grać z najlepszymi i wygrywać z 
najlepszymi na świecie. Zresztą kadrowi
cze pokazali, że potrafią wygrywać poje
dyńcze mecz, natol]liast w turniejach, poza 
jednym, choć też nie do końca udanym, bo 
przecież przegrali finał Mistrzostw Swiata, 
gdzieś nie do końca było widać taką praw
dziwą chemię w zespole, którą było widać 

np. w zespole Stanów Zjednoczonych, czy 
chociażby Serbii. Myślę ,że tu jest dużo do 
poprawy i tutaj są duże rezerwy. 

Czy uważasz, że w wieku 43 lat dasz 
sobie radę z opanowaniem obecnej ka
dry, czy myślisz już o odświeżeniu tej 
grupy? 

Gdybym sobie nie dawał rady to bym 
nie startował, a po drugie trzeba sukcesyw
nie odmładzać kadrę . Z tym, że nie stać 
naś na to, by tak raptownie o~mlodzić ka
drę, natomiast do Mistrzostw Swiata w Pol
sce jak najbardziej. Należy krok po kroku 
wprowadzać nowych zawodników, których 
to tak naprawdę nie ma zbyt dużo, więc 
trzeba stworzyć lepszą selekcję i wybrać 
takich zawodników, którzy w 2014 stano
wiliby o sile reprezentacji. Ci co w niej są 
obecnie do Mistrzostw Świata w Polsce 
będą za starzy, by prowadzić reprezenta-

BRYDŻ 
S PORTOWY 
Międzyrzeckie Stowarzyszenie Brydża 

Sportowego informuje, że w dniu 04 stycz
nia br. Restauracji Archimedes polożona nad 
jeziorem Głębokie gościła sympatyków bry
dża sportowego z calego województwa oraz 
ośrodków ościen nych na corocznym turnieju 
rozgrywanym w ramach Grand Prix 2009«Lu
buskiego Związku Brydża Sportowego: l GP 
LZBS "MILLENIUM". Frekwencja dopisała , w 
turnieju wzięło udzia/42 pary, w tym kilka mło
dzi eżowych . W trakcie wzorowo zorganizo
wanej imprezy (podziękowania dla p. Janu
sza lwińskiego) odbyło się wiele ciekawych 
pojedynków przy stolikach brydżowych . Tym 
razem pary międzyrzecki e były gościnne, rywal izację wygrała para: Wiesław 
-Mirosław Bublewicz (obaj Gomad Gorzów Wlkp.), drugie miejsce zajęła para 
Tumielewicz - Wojciech Waszkowiak (Gomad Gorzów Wlkp.) a trzecie miejsce 
para Romuald Paszowski- Henryk Tyburczy (Apteka Choszczno) . Najlepszą parą 
dzyrzecza była para Zdzisław Borkowski - Andzrej Parmonik (SBS M-cz), która 
wala się na 11 miejscu- zwycięzcom gratulujemy. Pracowity weekend miały d 
Naszego Miasta, które w dniach od 09 do 11 stycznia br. rozgrywały swoje mecze 
Drużyna reprezentująca nasze miasto w rozgrywkach li iligi bardzo dobrze się 
SBS Międzyrzecz utrzymuje trzecie miejsce w grupie awansowej do li ligi pa 
jest bliska awansu do pólfinału (poniżej tabela po 15 rozegranych z 18 rund). 
zwrócić uwagę, że na pierwszym miejscu są nasi sąsiedzi ze Skwierzyny. 

Wielkim rozczarowaniem są występy uznawanego za powszechnego faworyta 
rozgrywkami- drużyny Gomad z Gorzowa Wlkp. , której nie udało się zakwal1ifikc1w, 
ostatecznej rozgrywki o awans do wyższej klasy rozgrywkowej. Jest m 
we finale bezpośrednio decydującym o awansie do l l ligi spotkać się mogą 
z Naszego Powiatu, czego serdecznie życzymy drużynie z Międzyrzecza 
niech zwycięży lepszy, trzymamy kciuki. W rozgrywkach ligi popularnej
na SBS 2 Międzyrzecz zajmuje równie~ trzecie miejsce z szansami awansu. 
zapraszamy wszystkich sympatyków brydża sportowego na poniedziałkowe tu 
restauracji Tequila w Międzyrzeczu , które są rozgrywane o godz. 17. 

cję , więc uważam , że krok po kroku trze
ba odmładzać reprezentację. 

Czy jako selekcjoner widziałbyś w 
kadrze narodowej naszego klubowego 
wychowanka Dawida Murka? 

Tak. Ja niejednokrotnie powtarzałem , 
że widzę Dawida i że zabrakło Dawida 
przede wszystkim na olimpiadzie. Ja my
ślę , że gdyby był Dawid zajęlibyśmy na 
pewno miejsce w czwórce. Brakowało nam 
zawodnika na tej pozycji , a z jakich przy
czyn - nie nam to oceniać . Myślę nato
miast, że Dawid z powodzeniem, oczywi
ście nie we wszystkich meczach reprezen
tacji , ponieważ jest zbyt wyeksploatowa
nym zawodnikiem, natomiast na pewno na 
MŚ, a może jak zdrowie pozwoli również 
na olimpiadzie, mógłby się zespołowi przy
dać, bo takich zawodników nie mamy w 
Polsce za wielu. 

17 stycznia związek ogłosi nazwisko 
trenera kadry narodowej, czy jeśli do
staniesz propozycję objęcia funkcji 11 
trenera, czy ją przyjmiesz? 

Nie odpowiem na to pytanie, bo tak na
prawdę nie wiem. Ja myślę , że taką pro
pozycję powinien wysuwać ten co wygra, 
natomiast na pewno nie PZPS. Na razie 
się nad tym nie zastanawiałem. 

Grzegorz spotkaliśmy się chwilę 
przed naszym ligowym meczem BBTS 
Bielsko-Biała - Orzeł Międzyrzecz. Jaki 
stawiasz wynik? 

My przyjechaliśmy zagrać dobry mecz. 
Oczywiście nie przyjechal iśmy przegrać 
tylko my do każdego meczu podchodzimy 
jak gdyby osobno i mamy zagrać dobry 
mecz. Jeśli zagramy dobrze to wtedy wy
nik powinien być dla nas korzystny. Zdaję 
sobie sprawę , że to nie jest łatwy teren i o 
zwycięstwo będzie ciężko , niemniej nie po 
to jechaliśmy w sumie w obie strony po
nad 1200 kilometrów, żeby wyjść od razu 

z nastawieniem, że przegramy. 
liśmy zagrać dobry mecz. 

Wynik będzie później. W tej 
Twoja drużyna jest liderem l l 
jesteście przygotowani fin 
kadrowo na wejście do Pl 

Finansowo na pewno nie, 
kadrowo ja myślę , że ta grupa, w 
ku awansu, ale to jeszcze jest 
su, po wzmocnieniu dwoma 
mogłaby walczyć o utrzymanie w 
dze. Natomiast na dzień dzisiejszy 
sowo nie jesteśmy przygotowani, 
myślę, że Nowym Roku warunki 
we zmienią się raz ze względu na 
który prawdopodobnie dotknie 
kę i liczę też na to, że w jakiś 
Bielsku-Białej się znajdzie. 

Dziękuję za rozmowę. Przede 
kim życzę Ci powodzenia. 
wywiad ukaże się w Kurierze 
rzeckim, to 17 stycznia będzie 
ny trener kadry narodowej. 
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HALÓWKA - terminarz na luty 
* 01.02.2009 - niedziela 
10.00- SAMOClYNNI- VALENTIN 
10.40 - REAK1YW ACJA- URZĄD MIEJSKI 
11.20- MOW- JANAX-GALAXlA 
12.00- NIEOBLICZALNI- FC SCHABOWE 
12.40- ZAŁOGA "G" - LEX 
13.20- BMMULTIMEDIA.PL- L'EMPIRE CAL VI 
14.00- EKO-MAX- PROMENS 
14.40- MAFIA - DUET-ROSOMAK 
* 08.02.2009 - niedziela 
10.00- NIEOBLICZALNI- EKO-MAX 
10.40- FC SCHABOWE - MAFIA 
11.20 - LEX - URZĄD MIEJSKI 
12.00- JANAX-GALAXlA- SAMOClYNNI 
12.40- PROMENS-DUET-ROSOMAK 
13.20- VALENTIN- MOW 
14.00- L'EMPIRE CALVI-REAKTYWACJA 
14.40- BMMULTIMEDIA.PL- ZAŁOGA "G" 
* 15.02.2009 - niedziela 
10.00- FC SCHABOWE- DUET-ROSOMAK 
10.40- L'EMPIRE CALVI -SAMOClYNNI 
11.20- NIEOBLICZALNI- REAKTYWACJA 
12.00- MOW- ZAŁOGA "G" 
12.40 - JANAX-GALAXlA- URZĄD MIEJSKI 
13.20- BMMULTIMEDIA PL- MAFIA 
l4.00- VALENTIN- EKO~MAX 
14.40- PROMENS -LEX 

UWAGA! - Organizator zastrzega sobie prawo zmiany terminów rozgry
Wania meczów. Aktualny terminarz rozgrywek, wyniki meczów oraz pozo
stałe Wiadomości dotyczące sezonu 2008/2009 na bieżąco zamiesz
~zane są na tablicy ogłoszeń w hali MOSiW-u. 

Zapraszamy również na stronę: 
~(I .halowka-miedzvrzecz.pl oraz www.miedzvrzecz.pl 

nformacje z M O SiW) * 

Tabela: na· 19.01 .2009 r. 
l. LEX 9 24 75:20 

2. JANAX-GALAXlA 9 24 37:12 
3. PROMENS 8 21 58:16 
4. MAFIA/Czarnuchy l 9 21 53:25 
5. ZAŁOGA "G" 9 21 47:21 
6. DUET-ROSOMAK 9 18 52:14 
7. BMMULTIMEDIAPL 8 15 32:28 
8. MOW 9 15 27:37 
9. REAKTYWACJA 9 12 32:36 

10. VALENTIN/Black Power/ 9 12 38:49 
11. L'EMPIRE CALVI 9 10 19:54 
12. EKO-MAX 9 6 15:39 
13. URZĄD MIEJSKI 9 4 13:37 
14. FC SCHABOWE 9 4 25:50 
15. NIEOBLICZALNI 9 4 19:61 
16. SAMOClYNNI 9 o 19:62 

Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku w okresie szkolnych ferii zimowych 16.02 
- 27.02.2009 r. zaprasza młodzież szkolną do udziału w zajęciach sportowo- rekreacyj
nych. W zależności od zainteresowania w godzinach 11.00- 13.00, można będzie m in. 
grać w siatkówkę , koszykówkę , czy też wziąć udział w turnieju tenisa stołowego o puchar 
dyrektora MOSiW. Wszystkich uczestników zawodów obowiązuje strój i obuwie sporto
we. Informacje szczegółowe dotyczące zajęć w czasie ferii szkolnych w biurze MOSiW i 
telefonicznie dzwoniąc pod nr 095 - 742 - 2335. Zapraszamy. 

KOMUNIKAT· VI - Turniej "5-tek" piłkarskich im. M. Mikuły 
Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku przy współudziale z MKS "Orzeł" Mię

dzyrzecz i KP Policji w Międzyrzeczu w dniach 28.02 - 01. 03. 2009 r. organizuje VI 
Halowy Turniej "5 -tek" piłkarskich im. Mieczysława Mi kuły. 

W turnieju wystartować może młodzież urodzona w latach 1995 - 1998 pod opieką 
osoby dorosłej. Zgłoszenia drużyn : - klubowych, szkolnych osiedlowych, podwórkowych 
itp.przyjmowane będą od 01 do 16 lutego 2009 r. w biurze MOSiW- os. Kasztelańskie 
8a. Tradycyjnie najlepsze drużyny otrzymają okolicznościowe puchary i medale, których 
fundatorem jest Andrzej Mikuła s. Mieczysława, a wyróżniającym się zawodnikom wrę
czone zostaną nagrody indywidualne. Oplata startowa od drużyny : - 20 zł. Szczegółowy 
regulamin i system rozegrania turnieju zainteresowanym przedstawiony zostanie po ter
minie zgłoszeń , gdyż uzależniony jest od ilości zgłoszonych drużyn. Informacje dotyczą
ce VI Turnieju M. Mikuły w biurze organizatora i pod numerami telefonów: - 095 742 23 
35 lub 0501 254 439. Zapraszamy. 

Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku 
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ZAPROSZENIE 
Ośrodek Szkolenia i Wychowania OHP 

w Międzyrzeczu ul. Piastowska 18 
zaprasza 

młodzież gimnazjalną 

l. ptak, który chwali swój ogonek 
2. w oknie celi więziennej 
3. dzieli kraje 
4. szkolna szóstka albo celująca 
5. napisał "Króla Maciusia" 
6. krewny 
7. impreza z nagrodami 
8. zajęcie, które ludzi wzbogaca 
9. niezdarne i szkaradne zwierzę 
10. ogórkowy lub letni 

Litery w oznaczonym pionowo rzędzie 
wiązanie, które należy nadesłać do redakcji 
lutego 2009 roku. 

Prosimy o podawanie wieku dzliec:ka 
wiązującego krzyżówkę, co umożliwi 
dobór nagród dostosowanych do 

STOPKA REDAKCYJNA: 
GAZETA PRYWATNA 

na zajęcia tenisa stołowego , 
które odbywać się będą w okresie ferii 

Redaktor Naczelny: A. Kuźmińska • świder. 
Zespół redakcyjny: A. Bugajna, P. Buszewski, S. 
K. Kulas, E. Luc, B. Macina, W. Murawska, J. Paluch, 
chocka, A. Świder, l. Wróblak, l. Zielińska , A. Zielonka, 
kowska. Fotoreporter: A. Chmielewski. Administrator 
internetowej: jaco222. ADRES REDAKCJI l BIURA 
SZEŃ: 66·300 Międzyrzecz, ul. Os. Centrum 8, l 
tel./fax 7418829. Nr konta: BS Międzyrzecz 04 

od dnia 16.02.2009 
do dnia 27.02.2009 roku 
(od poniedziałku do piątku) , 
w godzinach 9°0 -14 °0 • 

Dnia 27.02.2009r. Turniej Tenisa Stołowego 
o Puchar Kierownika Ośrodka 

Kierownik Ośrodka: Monika Gmerek 

0026 7298 2000 0001. Poglądy wyrażane na 
Międzyrzeckiego" są poglądami autorów. Za 
nie odpowiadamy. Redakcja zastrzega sobie 
wania skrótów bez wiedzy autora. Druk: Studio CD, 
Gorzów Wlkp ., ul. Walczaka 106 tel. {0-95)7240646, 
diocd@o2.pf Nakład 1600 egz. 



CO LOR A.s.w.ST/HL8 

ul. Poznańska 16A, 66-300 Międzyrzecz 
tel. (0-95) 741-27-16, 601-707-500 

D AK 'EXPRESS 
Międzyrzecz, ul. Wesoła 7 

Tel. (095) 74124 00, marcolor@neostrada.pl 

.. ~ 
Kosiarki firmy VIKING 

SALON MEBLOWY 
BLACK RED WHITE 

ul. Reymonta 4 
tel./fax (095) 741-23-60 

~ 

Pilarki i kosy spalinowe, myjki wysokociśnieniowe 
oraz opryskiwacze firmy JfiT/HL• 

STOLARSTWO MEBLOWE 
ul. Marcinkowskiego l 
tel./fax (095) 741-23-60 

OFERUJEMY KOMPLEKSOWĄ 
ZABUDOWĘ WNĘTRZ: 

+kuchnie 
+ biura 
+ szafy 
+ garderoby \ 

Meble na wymiar · 
mierzenie i projektowanie ! 

l 

USŁUGI 
: TRANSPORTOWE, 

PRZEPROWADZKI 

Andrzej Mielczarek 
www.meblemielczarek.pl 

SKLEP MEBLOWY 
ul. Konstytucji 3-go Maja 16 

tel./fax (095) 741-25-41 

Komplet KEVIN 



CENTRUM USŁUGOWE 
66-300 Międzyrzecz, Os. Centrum 15 

(parking przy PKO) 
tel. (095) 742 11 18 

SKLEP PAPIERNICZY 
NOWA KOLEKCJA 
ART. SZKOLNYCH: 

PLECAKI - PIÓRNIKI 

KXMi'R [l] 
66-300 Międzyrzecz, ui.Sportowa 18 
tei.095 742 00 65 dom.742 13 83, kom. 607 094 542 

OKNA BRAMY DRZWI 

-- SUPER PROMOCdA 
• OKNA 1465x1435 w cenie • 499 zł 

• BRAMY GARAŻOWE od 795 zł 

kAMlENJAR S 

-nagrobki 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

te l. (0-95) 7 41-18-92 

- grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schod 
-kominki 
- kos kę granitową 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, , 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa oez10łat1nVi 

Zapraszamy 

'SfPLAST 
ADAMIAK 

PRODUCENT 

OKNA i DRZ 
z PCV i ALUMINIUM 
ROLETY, PARAPETY 

Zapraszamy do siedziby fi 
Międzyrzecz, ul. Poznańska 106 

tel./fax (0·95) 742 16 42 
tel. (0·95) 742 16 43, 742 21 96 

www.okplast.pl; e-mail: okplast(WOt(DiaSI 
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